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احتمال توافق در آینده نه چندان دور
هانیزاده

حسن هانی زاده با وجود همه اخبار و اتفاقاتی 
که وضعیت مذاکرات هســته ای را در روزهای 
اخیر پیچیده تر از قبل کرده، خوشبین است 
و باور دارد که ممکن است به همین  زودی ها 

توافق امضا شود.
آمریکایی هــا می گویند که اگر ایــران آماده 
بازگشت به برجام باشد، ما هم آماده  هستیم. 

هم حرف آنها خیلی تکراری است و نه ایران موضعی در قبال پیش نویس فعلی که بر پایه 
طرح اخیر جوزپ بورل نوشته شده، گرفته است. بر این اساس وضعیت مذاکرات برجامی 

مثل همیشه و حتی بیش از آن مبهم و درهم پیچیده است. 
به خصوص که شاهدیم در روزهای اخیر از یک سو رسانه های غربی از امتیازاتی که غرب 
حاضر است به ایران بدهد و اظهارات اولیانوف درباره احتمال لغو تحریم های ایران نیز موید 
آن است. از سوی دیگر اتفاقاتی مثل ترور سلمان رشدی و ادعاهایی مثل تلاش برای ترور 
بولتون و ترامپ که البته از سوی برخی رسانه های داخلی به نحو عجیبی مورد تایید قرار 
می گیرد! در چنین شرایطی که طرف غربی مذاکره کننده از هر حربه ای از امتیاز دهی و 
ترغیب گرفته تا فضاسازی و تهدید استفاده می کند تا بر تصمیم نهایی تهران اثر بگذارد، 
شاهدیم که تحلیلگران داخلی نظرات مختلفی درباره آینده این گفت وگوها دارند. برخی 
معتقد هستند که توافق حداقل به این زودی ها محتمل نیست و طرفین در تلاش هستند 
تا از زیر بار مسئولیت اعلام شکست مذاکرات شانه خالی کرده و این بار را به دوش دیگری 
اندازند. برخی دیگر اما خوشبین بوده و امیدوار هستند که در پی رایزنی های انجام شده و 

امتیازاتی که از آن سخن می رود، توافق در دسترس تر از قبل باشد.
حسن هانی زاده، تحلیلگر مسائل بین الملل از جمله کارشناسانی است که در گروه دوم 
یعنی خوشبین ها جای می گیرد. او در گفت وگو با »نامه نیوز« با اشاره به اینکه »احتمال 
توافق هســته ای ایران با کشــورهای اروپایی در روزهای اخیر بیشتر شده است« ابراز 
امیدواری کرد که در آینده نه چندان دور طرفین مذاکره از احتمال به تصویب رســیدن 

پیش نویس برجام سخن به میان آورند.
وی همچنین با اشــاره به تلاش های تیم مذاکره کننده برای مقابله با زیاده خواهی های 
طرف غربی گفت: » ایران و تیم مذاکره کننده با حفظ منافع ملی با تاکید بر ضرورت لغو 
تمامی تحریم ها، همکاری مشترک با اتحادیه اروپا را مطرح کرده است. تیم بایدن نیز باور 
دارد که خروج آمریکا از برجام در دوران ترامپ اشتباه بوده لذا قصد دارد که به برجام باز 

گردد و پیش نویس توافقنامه اخیر نیز مورد پذیرش آنها بوده است«.
هانی زاده البته تلاش های مخالفان برجام را نادیده نگرفته و گفت: »جمهوری خواهان و 
لابی صهیونیستی معتقدند که آمریکا نباید به برجام باز گردد و بایدن باید تحریم ها را 
تشدید کند. تحرکات اخیر در آمریکا از جمله حمله به سلمان رشدی یا ادعای ترور جان 
بولتون و ... نیز در کنار برخی اخبار منفی دیگر در حقیقت برای تحت شعاع قرار دادن 

پیش نویس توافق اخیر با ایران است.«
او معتقد است که »تمامی این تحرکات محکوم به شکست است« و می گوید: »پیش نویس 

اخیری که تهیه شده در ایران در حال بررسی است.«

سرانجام»لغو«دومصوبهمجلسدرجراحیبزرگ؛

»نه«بزرگبهرئیسی
رئیس مجلس شــورای اســلامی تاکید 
کرد: درخصوص قیمت ها، مصوبه مجلس 
سبد خانوار و کالابرگ است و همینطور 
بازگشــت قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ 
و هیچ مصوبه ای هم در جلســه ســران 
که بخواهد ایــن قانون را لغو کند، وجود 

نداشته است.
رســانه ها ، لایحه اصلاح قانون بودجه 
۱۴۰۱ را منتشــر کــرده انــد کــه به 
پیشــنهاد ســازمان برنامــه و بودجه، 
اداری و اســتخدامی و بانک مرکزی در 
جلســه هیات وزیران به تصویب رسیده 
و با امضای ابراهیم رئیســی به مجلس 
شــورای اسلامی ارسال شــده که طبق 
آن حــذف عبارت »به قیمت شــهریور 
۱۴۰۰« از متن قانون بودجه ، از کجلس 
درخواست شده است . همچنین باوجود 
الزام دولــت به اســتفاده از کالابرگ با 
هدف کاهش فشــار معیشتی به مردم ، 
دولت، تاکنون این ســاز و کار مصوب را 
اجرا نکرده و علت امتناع خود را »آماده 
نبودن زیرساعت ها« اعلام کرده است و 
خبرهای غیررســمی از رایزنی گسترده 
دولت برای لغو این الزام و گریز از تخلف 
قانونی و ادامه رویه فعلی )پرداخت یارانه 

نقدی( حکایت دارند.

به گزارش ایلنا ، شهباز حسن پور بیگلری 
در نشســت علنی امروز )یکشــنبه ۲۳ 
مردادماه( مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: رئیس مجلس موظف است آخرین 
وضعیت کشــور را به اطــلاع نمایندگان 
برساند، هم در بحث برجام مطالبی شنیده 
می شــوند که نمایندگان از جزئیات آن 
مطلع نیستند و هم در وضعیت اقتصادی 
و شرایط روز کشور مطالباتی وجود دارد 

که شما باید پاسخگو باشید.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم 
افزود: جنــاب آقای قالیباف، شــما مرد 
میدان و نیروی جهادی هستید، براساس 
مصوبه مجلس قرار است قیمت هایی که 
به دســت مردم و دهک های پایین می 
رســد، براساس قیمت شــهریور ۱۴۰۰ 
باشد، اما امروز قیمت ها به حدی افزایش 

یافته و لجام گسیخته است که ما از طرح 
آن شــرم داریم و هر جا سخنگوی دولت 
از پاســخگویی کم می آورد، مشکل را به 
گردن مصوبــه مجلس می اندازد، اما این 
سوال مطرح است که کدام مصوبه مجلس 

اجرا شده است.
وی خطــاب به رئیس مجلس شــورای 
اسلامی گفت: شما را به خدا بفرمایید آیا 
مجلس براساس گفته امامین انقلاب هنوز 
در رأس امور اســت یا نــه و اگر در رأس 
امور است مصوبات نشست سران قوا چرا 
خلاف مصوبات مجلس اســت. ما شنیده 
ایم در بحث قیمت ها قرار است در جلسه 
سران تصمیم گیری شود، اما باید این در 
مجلس تصمیم گیری شــود، چرا که ما 
پاسخگوی مردم هستیم و در تمام روز در 

بین آنها هستیم.

نماینده مردم ســیرجان و بردســیر در 
مجلس یازدهم با اشــاره به سفر رئیس 
جمهور به اســتان کرمان گفت: بعضی از 
مصوبــات دولت به اســتان کرمان دقیقا 
خلاف قانــون بود و آیا چه کســی باید 
از قانــون غیر از هیات رئیســه مجلس و 

نمایندگان پاسداری کند.
وی با انتقــاد از عدم اختصاص بودجه به 
بحث های عمرانی گفت: تا به امروز یک 
ریال به بخش عمرانی اختصاص داده نشده 
است، همچنین بانک ها قفل شده و ریالی 
به مردم پرداخت نمی شود. همینطور آیا 
وام بنیاد مسکن هم باید با بقیه کارها گره 
بخورد و یــک وام ۲۰۰ میلونی نیز انجام 
نمی شود. ضمن تشــکر از رئیس بانک 
مرکــزی که گفته اند حــق ندارند بانک 
ها پیش پرداخــت ۲۰ درصدی دریافت 

کنند، اما همانطور که گفته شد مردم از 
دریافت وام عاجز هســتند و استدعا دارم 
شما روشن و واضح نظر خود را بفرمایید.

در پاســخ به این تذکــر، رئیس مجلس 
شورای اســلامی تاکید کرد: درخصوص 
قیمت ها، مصوبه مجلس ســبد خانوار و 
کالابرگ است و همینطور بازگشت قیمت 
ها به شهریور ۱۴۰۰ و هیچ مصوبه ای هم 
در جلســه سران که بخواهد این قانون را 
لغو کند، تصمیم گیری نشده است و این 
موضوع روشن و مشخص است. همچنین 
در رابطه با موافقت نامه ها نیز ســازمان 
برنامه گزارش داده اند که این موافقت نامه 
ها امضا شده و ۱۲ همت هم به استان ها 
در یک هفته گذشته واگذاری انجام شد و 
باید پیگیری شــود تا بقیه امور نیز پیش 

برود.
وی افزود: البته قبول داریم که هر ســال 
ایــن بخش اول تنخواه نقــدی پرداخت 
می شــد، اما امسال به صورت اوراق بوده 
که البته دولت مشکلات خود را دارد، اما 
بهرحال حتما ما از رئیس سازمان برنامه 
و بودجه برای ارائه توضیحات نســبت به 
ایــن موضوعات مرتبط با موافقت نامه ها 
و ســایر بحث ها به صحن مجلس دعوت 

خواهیم کرد.

دیدگاه 1

دیدگاه 2

خبر

ضرغامی:  در جمهوری اسلامی رابطه مان را با شادی تعریف نکردیم
عزت الله ضرغامی با تاکید بر این که شــادی 
مهم است و از طریق میراث ناملموس می توان 
شــادی را انتقال داد، گفــت:  در جمهوری 
اسلامی رابطه مان را با شادی تعریف نکردیم، 
متخصص گریه در آوردن هستیم، همه هم 
متبحر و متخصص اند، البته که درست است، 
خوب هم هســت. تعزیه هم اگر داریم آن را 
ثبــت جهانی می کنیم اما شــادی هم مهم 
است، به خصوص الان که با فقر و مشکلات 

اقتصادی مواجهیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی در گردهمایی پایگاه های میراث ملی و 
جهانی که از روز یکشنبه ۲۲ مردادماه به مدت 
دو روز در ساختمان این وزارتخانه برگزار شده 
است، وظایف مدیران این پایگاه ها را یادآور شد 
و اظهار کرد: مشــخص است که ماموریت ما 
حفاظت از میراث فرهنگی است، بنابراین تمام 
پایگاه ها باید همیشه گزارش دهند و طرح و 
برنامه داشته باشند، مثلا درباره فرسایش که 
موضوعی مهم در بناها و آثار تاریخی اســت، 
باید روند آن را کُند کنیم. علاوه بر این بناهای 
تاریخی با حوادث طبیعی نیز مواجهند، گاهی 
که به پایگاه میراثی مــی روم کتیبه هایی را 
می بینم که هیچ حفاظتی نمی شــوند و در 
جاهایی درحال تخریب ناشــی از فرسایش 
طبیعی هستند. لازم است مرتب ارزیابی کنید 
و تا جایی که می شود حفاظت فیزیکی را مورد 

توجه قرار دهید.
او معرفی و تفســیر و انتقال درست پیام به 
صورت جهشی را از دیگر وظایف پایگاه های 
میراث ملی و جهانی دانست و افزود: بهترین 
موقعیت های تاریخی و تمدنی در اختیار ما 
اســت، ولی ما در معرفی ضعیفیم. با خیلی 
از نخبگان و مدعیــان که صحبت می کنم، 
اطلاعاتشــان درباره میراث فرهنگی در حد 

صفر است و اصولاً چیزی نمی دانند.
چرا بعضی نماینده های مجلس می خواهند 

ضرغامی را استیضاح کنند
ضرغامی با انتقاد از پایگاه ها در انتقال نادرست 
محتوا و پیام، به بی اطلاعی برخی مسؤولان 
و نمایندگان مجلس اشاره ای داشت و گفت: 
برخی می خواهند استیضاح کنند و می گویند 
مردم می خواهند در کنــار میراث فرهنگی 
ساخت وساز کنند، چرا ما به فکر آن ها نیستیم. 
قطعا که حریم ها باید منطقی تعیین شود، اما 
وقتی می گوییم بافت تاریخی با هویت شهری 

تعارض ندارد، خیلی ها متوجه نیستند و فکر 
می کنند بافت تاریخی بافت فرسوده است و با 

یک بولدوزر می توانند، تخریب کنند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی افزود: دلیل بخشــی از این اتفاقات 
به این برمی گردد کــه فرهنگ ناملموس و 
ارزش های بشری مورد غفلت قرار می گیرد. 
ما باید برای معرفی درســت برنامه داشــته 
باشیم. مثلا هفته های گذشته که به گنج نامه 
)همدان( رفته بودم، دو کتیبه را دیدم که در 
کنــار آن دو جمله خوب که ارزش فرهنگی 

ناملموس را ترویج دهد، دیده نمی شد.
او ادامه داد: همین کتیبه داریوش را که می بینم 
چند عبارت دارد، مثلا نوشته »به نام اهورامزدا، 
به نام خداوندی که شــادی را آفرید.« شادی 
مهم است، در جمهوری اسلامی رابطه مان را 
با شادی تعریف نکردیم، متخصص گریه در 
آوردن هستیم، همه هم متبحر و متخصص اند، 
البته که درست است، تعزیه هم اگر داریم آن 
را ثبت جهانی می کنیم، اما شــادی هم مهم 
اســت به خصوص الان که با فقر و مشکلات 
اقتصادی مواجهیم. برخلاف آن هایی که فکر 
می کنند شادی لاکچری است، اتفاقا اینطور 
نیست. فرهنگ ناملموس ما منتقل نمی شود 

بعد می بینم شادی نداریم.
تفسیر ضرغامی از فیلم تایتانیک

ضرغامی در ادامه این بحث فیلم تایتانیک را 
مثال زد و گفت:  همین فیلم تایتانیک که در 
زمان مدیریت ما در صدا و سیما امکان پخش 
نداشت، اما با مدیریت آقای دارابی )قائم مقام 
ضرغامــی در وزارت میراث و یکی از مدیران 
هم دوره او در صدا و ســیما(   با روتوسکوپی 
)Rotoscoping(، ایــن فیلم نمایش داده 

شــد، غیر از جنبه های منفی فرهنگی در 
غرب، درس های زیــادی دارد. در این فیلم 
خانمی هســت که در طبقه بالای کشــتی 
اســت که به طبقه اشــراف اختصاص دارد 
و همه نوع امکاناتی دارد، اما شــاد نیست و 
حتی در سکانسی می خواهد خودکشی کند 
تا این که قهرمان فیلم دستش را می گیرد. این 

کنتراست به نفع طبقه فرودست است.
داریوش و خشاریار شاه هم می گفتند شادی 

خوب است
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی ادامه داد: فقط ما نمی گوییم شادی؛ 
خشاریارشاه و داریوش هم می گویند شادی 

خوب است، آن ها هم موحد بودند و اهورامزدا 
را قبول داشتند. وقتی توضیحات همکاران را 
می شنوم، می بینم چقدر نشانه های وحدت و 
یکتاپرســتی در آن دوره وجود داشته است، 
اصلا یک دلیل که مردم ایران آنقدر زود اسلام 
را پذیرفتند، به خاطر پیشینه و تمدن ما بوده 
اســت، این ها گمشده ما اســت.او در ادامه 
از مدیران پایگاه هــای میراث ملی و جهانی 
خواست که مجتهد درجه اول میراث فرهنگی 
باشــند، صفحات مجازی داشته باشد و هر 
پایگاه تولید محتوای ارزشمندی داشته باشد.

ضرغامی با انتقاد از بازنشر اطلاعات کپی شده، 
بیان کرد: وقتی می خواهم موضوعی را پیدا 
کنم، صفحات زیادی را می بینم که همه کپی 
شده اســت، هیچ محتوای جدید و متفاوتی 
تولید نمی شود، برای همین می گویم ما ملت 

آپلود بودیم و الان ملت دانلود شده ایم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی یکی از مشــکلات پایگاه هــا را در 
راهنماها دانســت و پیشنهاد کرد که دو نوع 
راهنمای مقدماتی و پیشــرفته آموزش داده 
شود و در ادامه گفت: هر کجا رفتم نمونه هایی 
را از ســرگردانی مــردم در پایگاه هایی که 
مخصوصا بزرگ اســت، دیده ام. گاهی هیچ 
تابلو و نوشته ای در پایگاه ها دیده نمی شود. 
گاهی تابلویی را روی زمین چسبانده اند که با 
خط ریز توضیحاتی داده شده و روی آن را هم 
خاک گرفته و مردم هم اطراف آن سرگردان 
هستند. ممکن است گفته شود پول نداریم. در 
بعضی کشورها دیده ام که از جوانان کم سن، 
داوطلبانه استفاده می کنند، برخوردشان نشان 
می دهد آموزش دیده اند. پرسیده ام چقدر به 
این جوانان حقوق می دهند، گفتند هیچی، 

 این جوانان یا داوطلبانه در پایگاه های میراث 
حضور دارند و یا با هماهنگی مدارس که به 
عنوان سابقه کار این جوانان محسوب خواهد 
شــد، در عین حال که برای آن ها شخصیت 
و منزلت اجتماعی می آورد، این همان نقطه 
ضعفی است که برخی گروهک های منافقین 
از آن سواستفاده می کنند و ما بلد نیستیم. با 
آموزش و پرورش مذاکره کنید و دو ســطح 
راهنما تربیت کنید. بسیاری از کارها هم بدون 

پول حل می شود.
تجربه تلخ مرمت گنبد مسجد امام تکرار 

نشود
او درباره مرمت نیز اظهار کرد: از تجربه مرمت 
مسجد امام باید استفاده کرد. اصلا دنبال این 
نیستم تقصیر را گردن کســی بیاندازم. ۱۲ 
سال داربســت زده شده بود و روی جزییات 
کار کرده بودند. اما تجربه مرمت مسجد امام 
می گویــد باید نظارت در مرمت را مســتمر 
کنیم. مدیر پایگاه ها دقت کنند، دیگر نباید 

موارد تلخی مثل مسجد امام داشته باشیم.
ضرغامی با تاکید بر این که باید خدماتی که 
به مردم عرضه می شــود شایسته جمهوری 
اســلامی و پایگاه تاریخی باشــد، افزود: در 
پایگاه ها خیلی مشکل داریم از پارکینگ، راه 
دسترسی و برخی پول های بیخود که معلوم 
نیســت برای چه گرفته می شود، از سرویس 
بهداشتی تا خدمات دیگر، هیچ کدام درست 
نیست. خیلی جاها طراحی نکرده ایم، مردم 
خسته می شــوند. مردم در خیلی از پایگاه ها 
یک ساعت می مانند خسته و رنجور می شوند، 
این مســأله خیلی مهمی است. همین الان 
با هشــت دســتگاه تفاهم نامه امضا کردیم، 

می توانند کمک کنند.

دنبال سرویس های بهداشتی هستم
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی ادامه داد: دنبال موضوع سرویس های 
بهداشتی برای کشور هستم. آنقدر این پروژه 
مهم اســت که خودم چند جلســه تشکیل 
دادم. در بعضی از پایگاه ها عمدا از دستشویی 
اســتفاده می کنم واقعا خجالت زده می شوم، 
حــالا ما دنبال این هســتیم کــه در جاده 
دستشویی نیست. پایگاه های میراث ملی و 
جهانی اولین پولی که به دســتتان رسید را 
روی سرویس بهداشتی هزینه کنید. مساله 
دیگر این است که در پارکینگ ها اصلا نباید 
پول گرفت، به هر بهانه که نباید از مردم پول 
گرفت. راه های دسترسی در بعضی محوطه ها 
و پایگاه ها نابود شده است. مدیر پایگاه آنقدر 
باید نامه بزند و پیگیری کند تا این مشکلات 
حل شــود. در تخت جمشید ۹۰ تا دوربین 
وی آر دارنــد، اما خانواده هــا و مردم در صف 
زیر آفتاب می ایستند تا از آن دوربین استفاده 
کنند. به مــردم احترام بگذارید، حداقل یک 
سایه بان برای این صف ها می زدید. من روی 
این موضوعات تمرکز می کنم، چون برای ما، 

وزارتخانه و پایگاه ها زشت است.
او همچنیــن با مثال هایی درباره کنســرت ـ 
نمایش ســی صد در کاخ ســعدآباد و اجرای 
کنسرت سالار عقیلی در ارگ بم کرمان، گفت: 
فضای اکثر پایگاه ها وسیع است، باید هم افزایی 
ایجاد کنیم و از طریق برنامه های هنری، حضور 
مــردم را افزایش دهیم. در کرمان کنســرت 
می گذارید حدود بیســت هــزار نفر می آیند،   
حتی یک مســأله امنیتی ایجاد نمی شود. یا 
کنسرت ـ نمایش سی صد در کاخ سعدآباد که 
خیلی کار سنگینی بود، چون بخشی از فضای 
ســعدآباد در اختیار ریاست جمهوری است و 
بعضی وقت ها مهمانان آن ها شب را در سعدآباد 
می گذراندند و می گفتند سر و صداهای سیصد، 

باعث می شد آن ها نتوانند بخوابند.
ضرغامی تاکید کرد: تمام پایگاه ها باید ترویج 
دهنده صنایع دســتی ایران باشــند و بازار 
پررونــق کنار پایگاه ها ایجاد شــود. در کنار 
آن، کارهای علمی، آموزشی و تضارب افکار 
را رونق دهید. اجازه دارید این کارها را انجام 
دهید. جایی مثل حســینیه ارشاد را قبل از 
انقلاب داشتیم، اما چقدر مثل حسینیه ارشاد 
تولید کردیم. پایگاه های میراث می توانند این 

کار را انجام دهند.

سوتیتر:درخصوصقیمتها،مصوبهمجلسسبدخانواروکالابرگاستو
همینطوربازگشتقیمتهابهشهریور۱۴۰۰وهیچمصوبهایهمدرجلسهسران
کهبخواهداینقانونرالغوکند،تصمیمگیرینشدهاستواینموضوعروشن

ومشخصاست

,,

خبر اولیانوف درباره زمان توافق نهایی
نماینده دائم روسیه در مذاکرات برجام گفت در صورت پیشرفت مطلوب اوضاع، توافق 

نهایی بر سر احیای برجام احتمالا تا هفته آینده حاصل شود.
میخائیل اولیانوف، نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی در وین در مصاحبه با 
ایتارتاس گفت: در صورت پیشرفت مطلوب اوضاع، توافق نهایی بر سر احیای برنامه جامع 
اقدم مشترک )برجام( درباره برنامه هسته ای ایران ممکن است تا هفته آینده حاصل شود.

اولیانوف گفت: »در صورت پیشرفت مطلوب شرایط، شاید تا هفته آینده توافق حاصل 
شود. اگرچه، این در صورتی ممکن است که همه کشور های شرکت کننده در گفتگو های 
وین با نسخه متنی که هماهنگ کنندگان اروپایی هشتم اوت ارائه کردند، موافقت کنند. 
)درباره اینکه( آیا اصلاحیه ها و مخالفت هایی ظاهر می شود، در حال حاضر پیش بینی 

درباره تحولات بیشتر دشوار است. باید تا آغاز هفته آینده منتظر بمانیم.«
اولیانوف افزود: هماهنگ کنندگان اتحادیه اروپا اصلاحیه هایی در متن ایجاد کرده اند که 

در حال حاضر روی میز است.
او تصریح کرد: »این متن اتحادیه اروپا نیست، بلکه متن تدوین شده توسط همه شرکت 
کنندگان در گفتگو هایی است که از آوریل گذشته ادامه داشته است. نمایندگان اتحادیه 
اروپا به عنوان هماهنگ کننده می توانند گزینه هایی برای توافق پیشنهاد کنند، که این کار 
را کردند. در واقع ظاهراً آمریکا موافقت کرده است و در عین حال ایران هنوز موضع خود 
را درباره این متن اعلام نکرده است و به همین دلیل درباره مسائلی که ایران هنوز ممکن 

است داشته باشد گمانه زنی نخواهم کرد.«

برجام احیا می شود چون آمریکا بالاخره کوتاه آمد
حسنبیگی

تحلیلگر مســائل سیاســی گفت: امروز دولت از یک طرف تحت فشار افکارعمومی و 
مجلس است و از سوی دیگر می داند که باید عملکردش با آنچه در انتخابات وعده داده 
همخوانی داشته باشد، لذا وقتی آمریکایی ها از خطوط قرمز ایران در مذاکرات عقب 
نشینی کردند، به نظر می رسد برجام امضا شود. گمانه زنی ها درباره سرنوشت برجام 
به اوج خود رســیده است. مخالفان برجام آرزوی مرگ هرچه سریعتر آن را دارند، در 
مقابل موافقانش با اشاره به کدهای خبری اخیر معتقدند »دولت سیدابراهیم رئیسی 
برای سرپا ماندن و سامان دادن به اوضاع کشور چاره ای جز پذیرش احیای برجام ندارد 

بنابراین از تنها گزینه باقی مانده روی میز استقبال خواهد کرد.«
ابوالفضل حســن بیگی در گفتگو با نامه نیوز درباره سرنوشت برجام گفت: متأسفانه 
دشــمنان ایران بســیار زیرک  و دوستان ما بسیار ساده هستند. بعد بیش از ۱۳ سال 
مذاکره هســته ای بالاخره توافقی به نام برجام حاصل شد اما چند سالی بیشتر دوام 
نداشت چون ترامپ از آن خارج شد و این مسئله مشکلات عدیده ای را به وجود آورد.

وی با اشاره به پیشــرفت های ایران در سایه تحریم افزود: امروز با جهان چندقطبی 
مواجهیم. ایران عضو پیمان شانگهای شده است و علاوه بر افزایش فروش نفت، بیش 
از یک میلیون بشکه نفت خود را تبدیل به فرآورده می کند و به سایر کشورها به ویژه 
همســایگان می فروشد. این اتفاقات شمشیر جو بایدن برای ادامه اعمال تحریم های 
ضدایرانی را کُند کرده است و او می داند اصرار بر اعمال فشار حداکثری دیگر تأثیری 

بر معادلات داخلی ایران ندارد.
این نماینده ادوار مجلس با اشاره به بهبود وضعیت اقتصادی ایران ادامه داد: آمریکایی 
ها وقتی این واقعیت را می بینند، حاضر شدند با گرفتن حداقل امتیاز احیای برجام را 
بپذیرند. در مجموع آنچه من اطلاع دارم، ایســتادگی و مقاومت ملت ایران جواب داد 
و آمریکایی ها بالاخره از خواســته های گذشته خود کوتاه آمدند، به همین دلیل در 

بندهای مختلف طرفین خوشبختانه به جمع بندی رسیدند.
وی با اشــاره به تأکیدات رهبر انقلاب به مسئولان برای رسیدگی به مشکلات مردم 
افزود: دولت موظف است به این موضوع توجه کند. معتقدم امروز دولت از یک طرف 
تحت فشار افکارعمومی و مجلس است و از سوی دیگر می داند که باید عملکردش با 
آنچه در انتخابات وعده داده همخوانی داشــته باشد، لذا وقتی آمریکایی ها از خطوط 

قرمز ایران در مذاکرات عقب نشینی کردند، به نظر می رسد برجام امضا شود.
این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: البته آنها که امروز می گویند »تصمیم احیای 
برجام دســت آقای رئیسی اســت« می خواهند با ایجاد عملیات روانی توقعاتی را در 
جامعه ایجاد کنند، این موضوع می تواند به بایدن برای گرفتن امتیازات جدید دستاویز 
بدهد بنابراین سیاسیون و رسانه ها باید به این موضوع توجه کنند و توپ را به زمین 

دولت آمریکا بیاندازند، نه آنکه دولت آقای رئیسی را تحت فشار قرار بدهند.
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کیفیت پایین و قیمت بالای تن ماهی

واردات با کدام رمزارزها مجاز است؟

در حالــی که از تن ماهی بــه عنوان غذای 
عموم جامعه یاد می شــود، افزایش بی رویه 
قیمت این محصول منجر به حذف کامل از 
سبد مصرفی خانوار و تبدیل این کالا به یک 

محصول لاکچری شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
مهر، در حالی که از تن ماهی به عنوان غذای 
فقرا یاد می شود، افزایش بی رویه قیمت این 
محصول منجر به حذف کامل از سبد مصرفی 
خانــوار و تبدیل ایــن کالا به یک محصول 

لاکچری شده است.
قیمت هر قوطی تن ماهی ۱۸۰ گرمی بسته 
بــه نوع و برند آن در بازار مصرف از ۳۱ هزار 

تومان تا بالای ۴۰ هزار تومان متغییر است.
ضمن اینکه تولیدکنندگان بخش خصوصی 
و دولت بر ســر قیمت جدید این محصول 
به توافق نرســیده اند و بخش خصوصی نیز 
عرضه تن ماهــی را محدود کرده به همین 
دلیل قیمت آن در بازار رو به افزایش اســت. 
این شیوه ای اســت که مدت هااست بخش 
خصوصی از آن به عنوان اهرمی برای فشــار 
به دولت استفاده می کند و مصرف کنندگان 
در این میان قربانی دعــوای دولت و بخش 

خصوصی می شود.
محمد میررضوی، دبیر ســندیکای کنسرو 

در گفتگویــی عنوان کرده بود: قیمت ماهی 
۵۰ درصد، روغن ۶ برابر، دستمزد کارگر ۵۷ 
درصد و قیمت درب و قوطی ۳۵ درصد گران 
شده است، لذا ما مجبوریم قیمت تن ماهی 

۱۸۰ گرمی را به ۴۵ هزار تومان برسانیم.
موضوعی که مورد موافقت دولت قرار نگرفت 
و اکنون تولیدکنندگان می گویند به قیمت 

۴۰ هزار تومان نیز راضی هستند.
اخیراً، مسعود بختیاری، نایب رئیس هیئت 
مدیره سندیکای کنســرو ایران در نشست 
خبری اعلام کرده اســت: قیمتی که برای 
کنســرو ماهی روی سایت سازمان حمایت 
منتشر شــده ۳۵ هزار تومان است اما آنالیز 
قیمت های ما نشان می دهد که قیمت باید 

بسیار بالاتر از این باشد.
نایب رئیس هیئت مدیره سندیکای کنسرو 
ایران تصریح کرد: حتی با حاشیه سود صفر 
درصد هر عدد کنســرو باید ۴۱,۵۰۰ تومان 
باشــد اما تولید کنندگان حتی به ۴۰ هزار 

تومان هم قانع هستند.
بختیاری در پاســخ ســوالی مبنی بر اینکه 
افزایش بی رویه قیمت تن ماهی که به عنوان 
غذای فقرا مطرح می شود، منجر به حذف این 
کالا از سبد خانوار خواهد شد، گفت: متأسفانه 
این نگرانی نیز برای ما وجود دارد چرا که تن 

ماهی اقشار متوسط به پایین مصرف می کنند. 
با این حال کنترل قیمت ها وظیفه دولت است 
و دولتمردان باید قیمت مواد اولیه را کنترل 
می کردند که متأسفانه قادر به این کار نبودند.

وی اضافه کرد: یکی از روش هایی که دولت 
می تواند قیمت تن ماهی را کنترل کند حذف 
۹ درصد مالیات بر ارزش افــزوده از واردات 
ماهی تن بوده که ایــن اتفاق برای ۱۱ قلم 
کالای اساسی دیگر افتاده و مالیات بر ارزش 
افزوده دربــاره این کالاها از ۹ به یک درصد 
کاهش یافته اســت.نکته مهم اینجاست که 

در حال حاضر قیمت تــن ماهی در بازار در 
همین حدود است اما مردم قادر به خرید آن 
نیستند، از طرفی مصرف کنندگان از کیفیت 
تــن ماهی های موجود در بازار گلایه دارند و 
عنوان می کنند که این محصول نســبت به 

گذشته افت کیفیت زیادی داشته است.
در این زمینه یکی از مصرف کنندگان گفت 
که تن ماهی در سالهای اخیر طعم تلخی دارد 
و رنگ آن نیز به ســیاهی می زند به همین 
جهت و با توجه بــه افزایش قیمتی که این 
محصول داشته، ترجیح می دهد از خرید این 

محصول صرفه نظر کند.
همچنین یکی دیگر از مصرف کنندگان نیز 
از طعم تن ماهی هــای تولیدی گلایه کرد 
و گفــت: نمی دانم دلیــل این افت کیفیت 
چیست؟ با توجه به اینکه قیمت تن ماهی نیز 
افزایش چشمگیری داشته و برای خرید آن 

نیز باید هزینه زیادی پرداخت کرد.
در این راستا، یک کارشناس صنعت غذا در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به افزایش 
سرسام آور قیمت تن ماهی گفت: متأسفانه 
افزایــش قیمت این کالا که بــه غذای فقرا 
معروف است و اقشار متوسط به پایین جامعه 
آن را مصرف می کنند، منجر به حذف آن از 
سبد مصرفی خانوار شده و نگرانی های زیادی 
را درباره حذف محصولات پروئینی از سفره 
مردم مطرح می کند.وی با اشــاره به اینکه 
دولت باید بــا کمک به تولیدکنندگان مانع 
افزایش هزینه های تمام شــده تولید شود، 
افزود: اگر قرار باشد هزینه تمام شده تولید به 
نحوی افزایش یابد که مردم قادر به خرید کالا 

نباشند، فلسفه آن تولید چیست؟
پیگیری خبرنگار مهر از مســئولان وزارت 
جهاد کشاورزی در این زمینه بی نتیجه مانده 
و مسئولان مربوطه اعلام کرده اند که تمایلی 

به گفتگو در این زمینه ندارند.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید، 
هر چند فعلا اســتفاده از رمزارزها در تجارت به شکل 
محدود کلید خورده اما در آینده می تواند اثرات مثبت 

خود را بر تجارت ایران نشان دهد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، 
محمد لاهوتی اظهار کرد: بر اساس آنچه که از سوی 
رئیس ســازمان توســعه تجارت اعلام شده موضوع 
اســتفاده از رمزارزها در تجارت ایران فعلا به شــکل 
محدود برای واردات مجاز شده و یک ثبت سفارش نیز 
به این وسیله انجام شده است. البته باید در نظر داشت 
که بانک مرکزی شرایط خاصی را در این حوزه در نظر 
گرفته اســت. یعنی تنها امکان تجارت با رمزارزهایی 
وجود دارد که مجوز استخراج آنها صادر شده و منشا 

ارز از سوی ارائه کننده اعلام و قابل تایید باشد.
وی با بیان اینکه فعلا در رابطه با صادرات با اســتفاده 
از رمزارزها برنامه ای نهایی نشــده، بیان کرد: می توان 
انتظار داشت که در صورت موفقیت آمیز بودن گام های 
ابتدایی که از سوی ســازمان توسعه تجارت برداشته 
شده، در آینده امکان رفع تعهد ارزی صادرکنندگان با 

استفاده از رمزارزها نیز فراهم شود.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با اشاره به شرایط 
خاص اقتصاد کشــور تحت تاثیر تحریم ها، گفت: در 
چنین شرایطی، قطعا استفاده از هر ابزار و فرصتی که 
بتواند به گسترش تجارت خارجی، افزایش ارزآوری و 
تامین نیازهای وارداتی کشــور کمک کند، باید مورد 
استقبال قرار بگیرد و اگر بتوان برای رمزارزها نیز بستر 

اجرایــی و قانونــی لازم را در نظر گرفت تا به تجارت 
کشور کمک کند اتفاق مثبتی خواهد بود.

لاهوتی با بیان اینکه تاکنون کمتر دولتی حاضر شده 

به شکل رسمی به استفاده از رمزارز در تجارت مجوز 
بدهد، تاکیــد کرد: اینکه دولت ما در این حوزه پیش 
قدم شده و استفاده از این ابزار را نیز در دستور کار قرار 
داده، قطعا می تواند آینده تجاری کشور کمک کند. با 
توجه به اینکه ما در اســتفاده از روش های بانکی در 
فضای تجاری محدودیت هایی داریم، هر شیوه ای که 

این محدودیت ها را دور بزند، مفید خواهد بود.
وی خاطر نشــان کرد: با وجود آنکــه هنوز جزئیات 
دقیقی از ســوی سازمان توســعه تجارت درباره این 
ثبت سفارش منتشر نشده، اما با روشن شدن شرایط 
و تعیین یک مسیر مشخص می توان انتظار داشت که 
رمزارزها در آینده تجاری ایران نقش آفرینی بیشتری 

داشته باشند و اثرات مثبت خود را نمایان کنند.

کاهش تعرفه ۲۰ درصدی واردات خودرو
معاون وزیر صمت گفت: مشــوق هایی برای 
واردات خودروهــای اقتصادی در نظر گرفته 
شده اســت؛ به طور مثال تعرفه واردات تا ۲۰ 
درصد کاهــش می یابد یا از اســقاط معاف 

می شوند.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از وزارت صنعت، معــدن و تجارت، منوچهر 

منطقی درباره آئین نامه واردات خودرو اظهار داشت: پیش از این فقط خودروهایی وارد 
کشــور می شد که افراد متمول می توانستند از آنها استفاده کنند، اما وزارت صمت با 

برنامه ریزی و بررسی بازار، خلاءهای موجود در این حوزه را احصا کرده است.
وی ادامه داد: مقرر است با واردات خودرو از یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر 

رقابتی شدن قیمت خودروهای داخلی با محصول خارجی فراهم شود.
منطقی تصریح کرد: برای تحقق این اهداف، در مرحله نخست واردات خودروهایی در 
دستورکار قرار خواهد گرفت که نیازهای مذکور را تأمین کند، البته خودروهای گران 
قیمت تر نیز وارد می شوند اما برای شروع، کار را از جایی آغاز می کنیم که به بخشی 

که بیشترین مساله را دارد رسیدگی کنیم.
وی در خصوص اینکه آیا ســازوکاری برای موضوع کاهش تعرفه واردات خودروهای 
اقتصادی پیش بینی شــده اســت، توضیح داد: زمانی که قرار است خودرو با قیمت 
مشخص و برای طیف خاصی وارد شود، مهندسی معکوس انجام می شود؛ به این معنی 
که هزینه حمل و نقل، تعرفه گمرکی، اسقاط )برای واردات هر خودرو ۲ خودرو باید 

اسقاط شود( و غیره محاسبه خواهد شد.
معاون وزیر صمت ادامه داد: سپس مشوق هایی برای کاهش مؤلفه های مذکور پیش بینی 

می شود تا قیمت هدف برای خودروهای اقتصادی به دست آید.

ساماندهی کارتخوان ها به پایان رسید
با ســاماندهی کارتخوان ها از ســال گذشته، 
معادل ۹ میلیــون و ۴۰۰ هــزار کارتخوان 
غیرفعال و حدود هشت میلیون و ۳۰۰ هزار 
دســتگاه کارتخوان به صورت فعال از سوی 

صاحبان آن ها به پرونده مالیاتی متصل شد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایسنا، از سال گذشــته در راستای اجرای 
ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 

مؤدیان، بانک مرکزی با همکاری ســازمان مالیاتی نسبت به ساماندهی دستگاه های 
کارتخوان بانکی یا درگاه های پرداخت الکترونیکی اقدام کرد.

در این زمینه، کلیه اشخاص دارای ابزار پرداخت های بانکی باید با ورود به درگاه ملی 
خدمات الکترونیک مالیاتی به نشانی my.tax.gov.ir، فهرست تمامی دستگاه های 
کارتخوان بانکی و یا درگاه های پرداخت الکترونیکی خود را مشاهده و نسبت به اتصال 
آنها به پرونده های مالیاتی قبلی و یا تشکیل پرونده مالیاتی جدید اقدام می کردند که 
در سال قبل، بالغ بر ۷.۲ میلیون کارتخوان به پرونده مالیاتی متصل و حدود ۳ میلیون 

کارتخوان نیز غیرفعال شد.
اما در این بین، معادل یک میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه کارتخوان نه به پروند مالیاتی 
متصل و نه غیرفعال شــدند که براساس اعلام رئیس کل سازمان امور مالیاتی، بانک 
مرکــزی وعده داده تا در ماه جاری تکلیف این کارتخوان ها را مشــخص کند. در این 
راستا، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی از اتصال تمامی کارتخوان ها و درگاه های 

پرداخت اینترنتی فعال در شبکه پرداخت کشور به پرونده مالیاتی خبر داد.
اطلاعات دریافتی ایسنا از سازمان امور مالیاتی حاکی از آن است که ۱۸ میلیون و ۷۷۹ 
هزار دســتگاه ابزار پرداخت اعم از کارتخوان ساماندهی شد که از این تعداد، حدود ۹ 
میلیون و ۵۰۰ هزار ابزار پرداخت به صورت فعال و غیرفعال به پرونده مالیاتی متصل 

شدند.

 ابلاغ زمان ثبت سفارش خودرو 
در بورس کالا 

بورس کالا در اطلاعیه ای زمان ثبت سفارش 
خودرو را ابلاغ کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
پایگاه خبری بورس کالا، در جدیدترین نامه 
مدیر بازرسی و امور اعضا بورس کالای ایران 
آمده است: ثبت ســفارش خودرو عرضه ۲۶ 
مرداد ماه تا ساعت ۱۷ روز قبل از معامله )سه 

شنبه ۲۵ مرداد( امکان پذیر است.
۲۶ مرداد )چهارشــنبه هفته جاری( دو محصول فیدلیتی و دیگنیتی گروه بهمن در 

بورس کالا عرضه می شود. 
گروه سایپا نیز برای عرضه محصول شاهین اعلام آمادگی کرده و ایران خودرو هم در 

حال انجام اقدام های لازم برای پذیرش دو مدل هایما در بورس  کالاست

 چرا قیمت های جدید شیرخشک 
اعلام نمی شود؟

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد 
گفت: کمیسیون قیمت گذاری دارو دو هفته 
قبل برگزار شد و قیمت فرآورده های رگولار 
به تصویب رســید. با این حال ســازمان غذا 
و دارو تاکنــون به اعــلام و ابلاغ قیمت های 
جدید شیرخشک اقدام نکرده و علت آن نیز 

مشخص نیست.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، هانی تحویل زاده در نشســت 
خبری با اشــاره به دشواری ها و مشکلات ایجاد شده در زمینه تامین مواد اولیه برای 
تولیدکننــدگان این صنعت، گفت: با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه، دســتمزد و 
درنهایت افزایش هزینه تمام شده تولید، تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد پیگیر موضوع 

اصلاح قیمت شیر خشک های رگولار بوده و هستند.
وی با اشاره به اینکه قیمت فعلی شیرهای رگولار با توجه به فرمولاسیون شرکت های 
مختلف، در محدوده ۴۶ تا ۶۰ هزار تومان قرار دارند، افزود: درخواســت شرکت های 
تولیدی این بوده که با توجه به افزایش هزینه تولید، قیمت محصول نیز به طور متوسط 

حدود ۵۰ درصد افزایش یابد.
تحویل زاده با بیان اینکه حاشــیه ســود بســیاری از این محصولات بــرای برخی از 
شرکت های تولیدی در حال حاضر صفر است، گفت: برای برخی شرکت ها حاشیه سود 

حتی منفی است و برای برخی دیگر نیز بین ۲ تا حداکثر ۵ درصد است.
این فعال بخش خصوصی با اشــاره بــه اینکه درصورت عدم اصــلاح قیمت، تولید 
شیرخشــک نوزاد در کشور با مشــکل مواجه می شود، اضافه کرد: به منظور حل این 
معضل و استمرار تولید داخلی، مکاتبات بسیار گسترده ای با مسئولان وزارت بهداشت 
از جمله رئیس سازمان غذا و دارو و مدیران کل مربوطه به عمل آمده که متاسفانه این 

مکاتبات به نتیجه نرسیده است.
وی ادامه داد: به دلیل عدم رســیدگی به مکاتبات مذکور، انجمن نامه های مجزایی را 
برای روســای جمهوری و مجلس شورای اسلامی ارسال کرد که پس از پیگیری های 
بی وقفه، دو هفته قبل کمیسیون قیمت گذاری دارو برگزار شد و قیمت فرآورده های 

رگولار به تصویب رسید.

خبر

نگاهیبهبازارسیاهوامازدواجدرکانالهاوسایتها؛

خریدوفروش30تا60میلیونتومانیوامازدواج
وام های مختلفی در بانک ها ارائه می شود 
اما ســود و اقســاط بــالای ایــن وام ها 
موجب شده که بازار ســیاه وام های کم 
سود با شــرایط بهتر نیز شــکل بگیرد. 
یکی از وام هایی که خریــد و فروش آن 
رونق گرفته، وام ازدواج اســت. برخی از 
مشــمولان وام ازدواج، آن را ۳۰ تــا ۶۰ 

میلیون تومان می فروشند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تجارت نیوز؛ اخیرا فروش وام ازدواج در 
کانال ها و سایت ها از سوی برخی جوانان 
رونق گرفته اســت. وامی کــه ۳۰ تا ۶۰ 
میلیون تومان خرید و فروش می شــود. 
یک معامله دو ســر برد بــرای خریدار و 
فروشنده. اما آیا طرح های تشویقی ازدواج 
و فرزندآوری بــه افزایش ازدواج کودکان 

می انجامد؟
بــه بانک ها که مراجعه کنید لیســتی از 
وام های مختلف پیش رویتان می گذراند. 
شرایطی که برخی می گویند با آن بیشتر 
زیر بار بدهی می روند. سودهای چند ده 
درصدی تا داشــتن چند ضامن و اقساط 
سنگین از جمله گلایه های متقاضیان این 

وام ها هستند.
پرداخت اقســاط وام یــک نگرانی برای 
بسیاری از وام گیرندگان است، در همین 
حال تاخیر در پرداخت اقســاط نیز خود 

جریمــه دیگــری در راه دارد. رونــدی 
نفس گیــر آن هم در شــرایط اقتصادی 
فعلی که شاید تنها گزینه برای باز کردن 
گره های اقتصادی زندگی برخی از مردم 

باشد.
وام ازدواج ســال ۱۴۰۱ به ۱۲۰ میلیون 
تومان رسید. کارمزد این وام چهار درصد و 
بازپرداخت آن ۱۰ ساله است. ضمن اینکه 
اقساط یک میلیون تومانی وام ازدواج نیز 

امتیاز دیگری برای مشمولان است.
در ادامه قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت مبلغ وام ازدواج برای مردان زیر 
۲۵ سال و زنان زیر ۲۳ سال، ۳۰ میلیون 
بیشتر می شود. یعنی ۱۵۰ میلیون تومان.

همه این شــرایط دســت به دست هم 
می دهند تا بازار سیاه برای خرید و فروش 
وام های کم ســود ماننــد وام ازدواج نیز 
شکل بگیرد. اما شرایط خرید وام ازدواج 

چگونه است؟
فروش وام ازدواج ۳۰ تا ۶۰ میلیون 

تومان
یکی از فروشــندگان وام ازدواج می گوید: 
»وام ازدواج ۱۲۰ میلیون تومان اســت و 
آن را ۴۴ میلیون تومان می فروشــم. یک 
سفته هم می گیرم برای ضمانت پرداخت 
اقســاط.« او می گوید: »بــه محضرخانه 
می رویم و ســندی تنظیم می کنیم که 

وام را فروخته ایم و اقســاط آن را خریدار 
می پردازد.«

یکی دیگر از فروشــندگان، این وام را 
۳۳ میلیون تومان به فروش گذاشــته 
است. فروشنده دیگری هم می گوید دو 
وام ازدواج دارد بــه مبلغ ۲۷۰ میلیون 
تومــان که آنهــا را ۶۰ میلیون تومان 

می فروشد.

1۰ میلیون؛ دستمزد واسطه خرید و 
فروش وام

برخی بدون واسطه وام ازدواج خود را برای 
فروش گذاشــته اند و برخی در کانال ها و 
صفحات شبکه های اجتماعی دست به کار 
شده اند. پیدا کردن خریدار و فروشنده در 
این کانال ها البته کار راحت تری است اما 
خریدار باید هزینه این معامله را به واسطه 

فروش پرداخت کند.
دســتمزد ادمین هر کدام از این کانال و 
صفحات خرید و فروش وام ازدواج متفاوت 
است. یکی از این واسطه ها می گوید: »برای 
معرفی خریدار و فروشــنده وام ازدواج ۱۰ 

میلیون تومان فقط از خریدار می گیرم.«
یکی دیگر از این واســطه ها هم می گوید: 
»هزینه معرفی فروشــنده یک وام ازدواج 

۱۵۰ میلیونی، ۲ میلیون تومان است.«
واسطه دیگری می گوید: »من فقط اجازه 
دسترسی به اطلاعات خریدار و فروشنده 
را دو طرف می دهم. بــرای این منظور ۲ 
ماه اشتراک کانال و دسترسی به اطلاعات 
تماس و توضیحــات وام، ۵۹ هزار تومان 

است.«
فروشــندگان و متقاضیان این وام به یک 
شهر محدود نمی شوند. از شیراز و تهران 
گرفته تا زاهدان، تبریز، مشــهد و ســایر 

شهرها این وام خرید و فروش می شود.

افزایش کودک همسری در راه است؟
در قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت طرح های تشویقی برای افزایش 
ازدواج و فرزندآوری کم نیستند. از اهدای 
خودرو به مادران با قیمت کارخانه تا وام 
فرزنــدآوری. در طرح هــای جزئی تر هم 
بلیت ســینما را برای خانواده های دارای 

سه فرزند نیم بها کردند!
امــا یکی از نگرانی های مهــم درباره این 
دســت طرح ها از جمله افزایش مبلغ وام 
ازدواج، افزایــش ازدواج میان دختران و 

پسران در سنین کم است.
ســال گذشــته محمدمهدی تندگویان، 
معاون ســاماندهی امور جوانــان وزارت 
ورزش و جوانان دربــاره وضعیت ازدواج 
گفت که شیب ازدواج در ایران در ۱۷ سال 
گذشته نزولی بود و در سال گذشته )یعنی 
سال ۱۳۹۹( پنج درصد افزایش داشت. او 
گفت: »این نشان دهنده همکاری نهادها 
با هم و ناشی از فرهنگ سازی ها و ترویج 

بحث ساده سازی ازدواج بود.«
اما مرکز آمار ایران درباره وضعیت ازدواج 
در ســال ۹۹ چــه می گوید؟ بر اســاس 
گزارش وضعیت اجتماعی و فرهنگی ایران 
بهار ۱۴۰۰ که مرکز آمار منتشر کرد، ۲۰ 
پسر کمتر از ۱۵ سال و یک دختر کمتر 
از ۱۰ سال در سال ۱۳۹۹ ازدواج کرده اند.

درادامهقانونحمایت
ازخانوادهوجوانیجمعیت
مبلغوامازدواجبرای
مردانزیر2۵سالوزنان
زیر23سال،30میلیون
بیشترمیشود.یعنی۱۵0
میلیونتومان.
همهاینشرایطدستبه
دستهممیدهندتابازار
سیاهبرایخریدوفروش
وامهایکمسودمانندوام
ازدواجنیزشکلبگیرد
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آغاز رتبه بندی معلمان از ۲۶ مردادماه
وزیر آمــوزش و پرورش از آغــاز رتبه بندی 
معلمــان از ۲۶ مــرداد خبــر داد و گفت: با 
ســازمان برنامه صحبت کردیم تا بخشی از 
مطالبات معلمان را به صورت علی الحســاب 

بپردازیم. 
به گزارش ایسنا، یوســف نوری با حضور در 
شــبکه افق و در آســتانه هفته دولت درباره 
اقدام تحولی خاص در دوره مدیریتش گفت: 

رهبری در دیدار با معلمان در اردیبهشــت ماه فرمودند از اجرای سندتحول ناخرسند 
هســتند. در راستای اجرای سندتحول بنیادین، اولین اقدام تحولی ما تحول در مرکز 

ثقل آموزش و پرورش یعنی تربیت معلم است. 
وی افزود: تربیت معلم بیش از ۱۰۰ ســال قدمت دارد که در ابتدای دهه ۹۰ تبدیل 
به دانشگاه فرهنگیان شد اما دستخوش حوادثی شد که باید آنها را ترمیم می کردیم. 

نسبت استاد به دانشجو یک به ۱۱۰ بوده است. 
وی با اشاره به اینکه در برنامه ششم این نسبت باید یک به ۲۰ باشد گفت: اولین اقدام، 
دریافت مجوز و موافقت با جذب هیئت علمی و ترمیم این نســبت با همکاری وزارت 
علوم است. براین اساس ۱۰۰۰ دکتر معلم را جذب دانشگاه می کنیم. ۳۰۰ نفر دیگر 
از نخبگان نیز وارد دانشــگاه فرهنگیان می شوند. البته دریافت مجوزها زمان بر است. 
حدود ۵۶۰۰ دکترمعلم داریم که از بین اینها ۱۰۰۰ دکترمعلم برتر جذب دانشــگاه 

فرهنگیان می شوند. 

واکنش سازمان محیط زیست به قتل محیط بان
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست 
گفت: بر خلاف ادعای مطرح شــده مبنی بر 
اینکه سازمان در پرونده محیطبان نجفی، یک 
بعدی جلو رفته اســت، ما هر دو بعد را دنبال 
کردیم یعنی هم اقداماتی برای شکستن رای 
انجام دادیم و هم تلاش کردیم رضایت اولیای 

دم را جلب کنیم.
به گزارش ایسنا جمشید محبت خانی با اشاره به اقدامات سازمان حفاظت محیط زیست 
در خصوص روند پرونده محیطبان نجفی گفت: ما از ابتدای تشکیل این پرونده چندین بار 
برای اخذ رضایت از خانواده مقتول فلاحی به کرمانشاه سفر کردیم. یک بار هم به همراه 
دکتر سلاجقه - رییس سازمان حفاظت محیط زیست - به این استان رفتیم و با بزرگان، 
ریش سفیدان، متنفذین و مسوولان استانی دیدار کردیم و آنان قول دادند که برای اخذ 

رضایت از خانواده مقتول تلاش کنند و این کار را هم کردند. 
وی تصریح کرد: بر خلاف ادعای برخی از رسانه ها مبنی بر اینکه سازمان در این پرونده 
یک بعدی جلو رفته است، ما هر دو بعد را دنبال کردیم یعنی هم اقداماتی برای شکستن 

رای انجام دادیم و هم تلاش کردیم رضایت اولیای دم را جلب کنیم.
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست افزود: پس از دیدارهای متعدد ما با اولیای 
دم و نیز تلاش های گسترده مقامات و ریش سفیدان محلی، پدر مرحوم فلاحی مرتب 
می گفت باید محیطبان نجفی پای چوبه دار بیاید و من آنجا رضایت می دهم. موردی که 

در جلسه امروز دادگاه هم تکرار کرده است که البته می توانست یک ترفند باشد.
محبت خانی خاطرنشان کرد: در حال حاضر ما موضوع قتل محیطبان نجفی را از دو وجه 
دنبال می کنیم؛ اول آنکه از مقامات ذیربط پیگیر هستیم که قاتل هرچه زودتر دستگیر 
شود. در این زمینه دادستانی کرمانشــاه حکم دستگیری را صادر کرده است و عوامل 

انتظامی استان هم پیگیر هستند که در اسرع وقت قاتل را دستگیر کنند. 
وی ادامه داد: موضوع دوم این است که چرا باید محیطبان به این راحتی آن هم در مقابل 
مجتمع قضایی که می بایســت ضریب امنیت بالایی داشته باشد، مورد سوء قصد قرار 
بگیرد؟ این سوالی است که محیطبانان مرتب از خود من می پرسند چراکه برای جامعه 

محیطبانی کشور ایجاد نگرانی کرده است.
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست تاکید کرد: ما باید بتوانیم امنیت محیطبانان 
خود را در صورت استفاده بجا و قانونی از سلاح خود در حین انجام وظایف قانونی شان 

به طور کامل تامین کنیم. 
وی درباره حادثه قتل محیطبان »برومند نجفی« پس از برگزاری جلسه دادگاهش با بیان 
اینکه من خبر قتل محیطبان نجفی را وقتی در دفتر خودم بودم، دریافت کردم، اظهار 
کرد: روز گذشــته اولین جلسه رسیدگی مجدد به پرونده محیطبان نجفی بود و قاضی 
پرونده، اولیای دم یعنی خانواده فلاحی را احضار کرده و از زندان نیز خواســته بود که 

محیطبان را به دادگاه بیاورند. 
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست افزود: پس از برگزاری جلسه دادگاه و آنطور 
که شهود روایت کرده اند، در زمانی که ماموران قصد انتقال محیطبان نجفی از مجتمع 
قضایی کرمانشاه به زندان را داشتند، یکی از اقوام مقتول به سرباز زندان که محیطبان را 
همراهی می کرد، حمله ور شده است و او را از ناحیه دست مجروح می کند. در همین 
زمان پدر مقتول هم با سلاح گرم که احتمالا کلاشینکف بوده به سمت محیطبان نجفی 

تیراندازی  و او را به قتل می رساند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط زیست به گفته محبت خانی در 
حال حاضر قاتل محیطبان نجفی )فلاحی( و کسی که به سرباز زندان حمله کرده، متواری 

هستند و تحت تعقیب قرار دارند.

اختصاص ۴ هزار میلیارد تومان برای طرح دارویار
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایرانیان گفت: 
دولت سیزدهم با توجه به فشارهای اقتصادی، 
اجتماعی و غیــره، اجرای طــرح دارویار که 
مهمترین اتفاق در حوزه دارو است را قبول کرد 
و در ابتدا ۴ هزار میلیارد تومان برای اجرای این 

طرح به بیمه ها تخصیص داده شده است.
به گزارش خبرنگار حوزه سلامت ایرنا، محمد 

مهدی ناصحی روز یکشنبه در یک نشست خبری افزود: ممکن است نگرانی در جامعه یا 
در ارائه دهندگان خدمت باشد که در این طرح چند ماه کارشناسی شده و کدام داروها 

تحت پوشش بیمه قرار می گیرد.
وی افزود: تک تک دارو ها از لحاظ قیمتی محاســبه شــدند، در حال حاضر ۳۶۶ قلم 
داروهای جدید، کم عارضه و مهم در حوزه دارویی تحت پوشش بیمه در طرح  دارویار 

قرار گرفتند.
وی اظهار داشــت: ۴ هزار میلیارد تومان برای ابتدای طرح دارویار بوده  که از این مبلغ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان به سازمان بیمه سلامت، ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان به تامین 
اجتماعی و مابقی نیز سایر بیمه ها اختصاص یافتند و پزشکانی که طرف قرارداد با بیمه 

نیستند ۱۶ هزار نفر هستند که در سامانه نسخه نویسی در حال ثبت نام هستند.
ناصحی تاکید کرد: اعتبار بیمه ای  برای داروهای  او تی سی نیز در قالب طرح دارویار فعلا 
پرداخت می شود و بزودی اعتبار جداگانه  برای پوشش بیمه ای این داروها قرار می گیرد.

به گفته وی، سازمان بیمه سلامت با توجه به تکالیف قانونی  و محدودیت منابعی که دارد،   
برنامه ریزی صحیحی  در جهت تامین سلامت مردم بویژه افراد کم برخوردار در سه دهک 

که بصورت رایگان بیمه شدند، بیمه عشایر، بیمه همگانی و غیره دارد.
وی افزود:صندوق های عشــایری، روستایی، کارکنان دولت و سایر اقشار شامل خانواده 
های شــهدا، تحت پوشش بهزیستی، مددجویان کمیته امداد، اتباع خارجی و غیره در 
سازمان بیمه سلامت تشکیل شده سالانه با اعتبار ۲۰ هزار میلیارد تومان ارائه خدمت 

می کنیم و سازمان برنامه و بودجه اعتبارات بیمه سلامت را به موقع پرداخت می کند.
مدیرعامل بیمه ســلامت ادامه داد: پوشش همگانی در سه مقوله جمعیتی، خدمات 
حوزه ســلامت و تامین مالی در مقابل هزینه های سلامت و کیفیت خدمات سلامت 

ارائه می شود،

خبر

درنظرنگرفتنسنکودکدرتماشایفیلمهاچهتاثیراتیدارد؟

فیلترینگدرخانه
اینکه بســیاری از فیلم ها، ســریال ها و 
یا حتــی کارتون هایی کــه فرزند ما به 
صورت آزادانــه آن را می بیند و ما نگران 
نیستیم، می تواند سلامت روحی و ذهنی 
کودک مان را به خطر بیندازد. شما کودک 
پنج شش ســاله ای را تصور کنید که به 
همراه پدر و مادرش، تماشــاگر فیلمی از 
تلویزیون است که شخصیت های اصلی، 
زن و مرد و بزرگســال و نوجوان، به طور 
مداوم و بی محابا سیگار می کشند. آن وقت 
ما انتظار داریم که بعد از تماشای این فیلم 
که ظاهرا محتوای نامناســبی ندارد، قبح 
سیگار کشــیدن برای فرزندمان نریخته 

باشد و آن را عملی عادی نداند؟
معمــولا ذهن کــودکان را به یک زمین 
آماده کشت تشبیه می کنند. زمینی که 
ما قرار است در آن بذری بکاریم و برداشت 
کنیم. حــالا در این زمین چه می کاریم؟ 
ذهن کودکان دقیقا به اندازه همین زمین 
بدون محصول، قابلیت کاشتن دارد و هر 
آن چیزی که در روزها و ماه ها و سال های 
اول زندگــی اش با آن مواجه می شــود، 
حکم همان بذری را دارد که در سال های 
نوجوانی و جوانی، برداشــت می کند. این 
همه آن چیزی اســت که درباره مراقبت 
از ورودی های ذهن کودکان و فرزندانمان 
باید بدانیم؛ آن وقت است که شاید پایمان 
را فراتر از محدودیت معمول و مرســوم 
محتواهای کاملا نامناســب برای بچه ها 
بگذاریم و بر برخی مفاهیم عادی اما خارج 
از دنیای کودکی فرزندمان بیشــتر دقت 
می کنیــم. این را دکتر مهری موســوی، 
روانشــناس و مشاور خانواده می گوید که 
معتقد است بسیاری از فیلم ها، سریال ها و 
یا حتی کارتون هایی که از تلویزیون پخش 
می شود، مناســب درک و فهم کودکان 
نیســت؛ آنقدر که بهتر است یک فیلتر 
دســتمان بگیریم و با سختگیری فراوان، 
اجازه ورود تصاویر و اطلاعات دنیای بیرون 

را به ذهن سفید فرزندمان بدهیم.
 بــرایاولینســوال،میخواهیم
دربارهاهمیترســانهتصویریدر
تاثیرگــذاریبرذهــنمخاطببه
خصوصکودکانبدانیم؛چراابزارهای

به نسبت تلویزیون، مانند تصویری
دیگرابزارهاتاثیرگذاریبیشــتری
برمخاطبکمسنوسالخودشان

دارند؟
واقعیت این است که تلویزیون، نمایشگری 
است که اطلاعات صادر می کند و فرصت 
پردازش و تحلیلی به مخاطب خردســال 
و کــودک خود نمی دهــد. در واقع همه 
بیننده ها تلویزیون، صرفا گیرنده هستند 
و اطلعات صادرشده را دریافت می کنند و 
دیگر نقشی ندارند. اتفاقی که در کودکان 
نسبت به بزرگسالان بیشتر است و آن ها 
بعد از دریافت اطلاعاتی که از برنامه های 
تلویزیونی گرفته اند، قدرتی برای تجزیه و 

تحلیل آن ندارند.
یعنیبهنظرشماممکناستکتاب

اینخاصیترانداشتهباشد؟
در کتاب خواندن، تنها چشــم ما اســت 
که درگیر آن می شــود  و بعد از خواندن، 
فرصت برای استنباط آنچه خواندیم داریم 
اما در تلویزیون، چشم و گوش و حافظه به 
صورت همزمان فعالیت می کند و می شود 
گفت همه را با هم قفل و زنجیر می کند؛ 
آن وقت اســت که این حال درون کودک 
رخ می دهنــد که هرچه من می گویم، تو 
بپذیر. این اتفاق به طور ویژه در کودکان 
صــورت می گیرد که قــدرت تحلیلگری 
ندارنــد. در واقــع بزرگســالان انتخابگر 
هســتند اما قشــر کودک، این توانایی را 
ندارد. در واقع از زمانی که ارتباط کودک 
از پایان بیســت و چهار ماهگی با دنیای 
بیرون برقرار می شود، هرچیزی که ببینند 

و برایشان ملموس باشد را می پذیرند.
 کمتر!چراکهدرسننوجوانیتفکر
انتزاعیشــکلمیگیرداماکودک

شاملاینقضیهنمیشود.
بله؛ بگذارید برایتان یک مثال ساده بزنم. 
گاهی تماشــای کارتــون بزبز قندی هم 
می تواند دلهره ای ناخواسته برای کودک 
به همراه داشته باشد؛ چرا که یک کودک 
چهار پنج ساله ممکن است این همانند 
سازی را در ذهنش شکل بدهد و خودش 
را جای شنگول و منگول بگذارد و فکر ند 
که هر بار که مادر در خانه نیست، ممکن 

است گرگ بیاید و من را بخورد. در واقع 
آن ها ایــن درک را ندارند کــه در لزوما 
تنهایی بد نیست و قرار نیست خطری من 
را تهدید کند. حــالا این برقراری ارتباط 
با شــخصیت های این قصه را به هر فیلم 
و ســریال و برنامه تلویزیونی و تصویری 
دیگری ربط بدهید! چه تصوری از نتیجه 

آن دارید؟
 یعنــیمیگوییدگاهــیترساز
نتیجه تنهاییدرکودکان،میتواند

یکبرنامهتلویزیونیباشد؟
دقیقا همین طور اســت! ترس از تنهایی، 

قبح زدایی از مســائل ناهنجار در خانواده، 
به هم ریختن خواب کــودکان و ... همه 
از نتایج تماشای برنامه ای نامناسب سن 
آن ها است. اما به نظر می رسد که بسیاری 
از والدیــن تنها مراقب این هســتند که 
کودکانشان برنامه ای با محتوای نامناسب 
جنســی و یا موضوعاتی شــبیه به این 

نبینند.
دقیقا ایراد کار همین است. اینکه بسیاری 
از فیلم ها، سریال ها و یا حتی کارتون هایی 
که فرزند ما به صورت آزادانه آن را می بیند 
و ما نگران نیستیم، می تواند سلامت روحی 
و ذهنی کودک مــان را به خطر بیندازد. 
شما کودک پنج شش ســاله ای را تصور 

کنید که به همراه پدر و مادرش، تماشاگر 
فیلمی از تلویزیون است که شخصیت های 
اصلی، زن و مرد و بزرگســال و نوجوان، 
به طور مداوم و بی محابا سیگار می کشند. 
آن وقت ما انتظار داریم که بعد از تماشای 
این فیلم که ظاهرا محتوای نامناســبی 
ندارد، قبح سیگار کشیدن برای فرزندمان 

نریخته باشد و آن را عملی عادی نداند؟
خب  پس با این اوصاف، خیلی از برنامه ها 
و فیلم های از نظر مــا معمولی، نباید در 

معرض دید کودکان قرار بگیرد!
طبیعتا همین طور اســت. بهترین روش 
این اســت که پیش از در دسترس تماشا 
بودن هر محتواهایی، والدین آن را ببینند 
و نسبت به محتوایش کاملا نظارت داشته 
باشند. آن وقت است که با توجه به فرهنگ 
خانوادگــی و از آن مهمتر، بــا توجه به 
شناختی که از فرزندشان دارند، می توانند 
اجازه تماشای آن را به کودک بدهند. در 
واقع پدر و مادر در چنین سنینی، باید به 
عنوان فیلتر عمل کنند و اجازه خروج هر 
برنامه  و ســریال و فیلمی را از این فیلتر 

ندهند.
 امابسیاریازســریالهاییکهاز
تلویزوینپخشمیشــوند،طبیعتا
موضوعاتمختلفــیماننداعتیاد،
طلاق،دعواو...راشــاملمیشوند.

چهبایدکرد؟
بله ایــن موضوعات دائمــا در فیلم ها و 
سریال ها تکرار می شوند.باید توجه داشت 
بســیاری از آن ها مناســب سن کودک 
نیســتند.یکی  از موضوعاتی که امنیت 
روانی کودک را بر هم می زند، در معرض 
قرار گرفتنش در چالش ها و دعواهای زن 
و شوهر اســت که می تواند آن را به پدر 
و مــادر خودش هم نســبت بدهد. نکند 
دعوایشان شود؟ نکند سر هم داد بزنند؟ 
فراموش نکنیم که مغز کودکان مدام در 
حال اســکن کردن از اطلاعات دریافتی 
است و چه بهتر که همه خوبی های دنیا را 

به او انتقال بدهیم.
شخصا فکر می کنم که پدر و مادرها باید 
بپذیرند که بعد از ورود کودک، زندگی شان 
دچار تغییر شده است و باید برای سبک 

زندگی شان، محدودیت هایی جدید مطابق 
با سن فرزندشان اعمال کنند. آن ها دیگر 
نباید بی محابا در هر ساعتی از شبانه روز، 
تلویزیون را روشــن کنند و برنامه مورد 

علاقه شان حتی اخبار ببیند.
 اینموضوعدررابطهباپخشاخبار

درفضایخانهنیزصدقمیکند؟
اخبار قرار اســت چه چیزی به ما بدهد 
جز حجم زیادی از وقایع  ســخت، جدی 
و گاهی ناخوشــایندی که در سراسر دنیا 
رخ داده است؟ شنیدن همه این اتفاقات 
می تواند آسیب های روانی و روحی کاملا 
جدی بر کودکان مــان وارد کند. امید به 
آینده را در سن نوجوانی و جوانی از آن ها 
بگیرد و نســبت به دنیا بدبین شوند؛ در 
صورتی که دنیا پر اســت از قشنگی هایی 
که می توانیم آن ها را به فرزندمان نشــان 
بدهیم. برای همین است که به طور جدی 
معتقدم که بهتر است والدین فیلترینگ 
زمانی برای تماشــای تلویزیون، فیلم و یا 
حتی کار با تلفن همراه شان داشته باشند.

اما این روزها، اگر تلویزیونی هم روشــن 
نباشد، بچه ها به راحتی به ابزارهایی مانند 

تلفن همراه و تبلت دسترسی دارند!
متاسفانه این واقعیت جامعه ما است که 
ابزارها زودتر از فرهنگ استفاده از آن به 
دست ما می رسند. مثلا فرهنگ استفاده 
از تلفن همراه و تبلت هــا برای کودکان 
کاملا متفاوت از آن چیزی است که امروز 
با آن روبرو هستیم. چه بسیار مراجعانی 
داشته ام که تلفن همراه شان به راحتی در 
اختیار کودک شــان بوده است و کودک 
به واســطه اینترنت روشــن، با تصاویر و 
کلیپ های یکی دو دقیقه ای مواجه شده 
است که درباره آن از پدر و مادرش سوال 
پرسیده است اما با این وجود باز هم اثرات 
عمیقی بر روح او داشته است.والدین باید 
در این زمینه دقت نظر بیشــتری داشته 
باشــند و در باره مسائلی که مناسب سن 
کودک نیســتند با آن ها صحبت کنند و 
در این شرایط سعی شود سرگرمی های 
مناسب در اختیار کودک قرار بگیرد تا او 
به طور خواسته و داوطلبانه دیگر خواهان 

محتوای نامناسب برای سن خود نباشد.

بهترینروشاین
استکهپیشازدردسترس
تماشابودنهرمحتواهایی،
والدینآنراببینندونسبت
بهمحتوایشکاملانظارت
داشتهباشند.آنوقتاستکه
باتوجهبهفرهنگخانوادگی
وازآنمهمتر،باتوجهبه
شناختیکهازفرزندشان
دارند،میتواننداجازه
تماشایآنرابهکودک
بدهند.درواقعپدرومادر
درچنینسنینی،بایدبهعنوان
فیلترعملکنندواجازهخروج
هربرنامهوسریالوفیلمیرا
ازاینفیلترندهند

تاکید رئیس قوه قضاییه بر اهتمام به حفظ حریم خصوصی افراد
رئیس قــوه قضاییه به برخــورد مدبرانه، 
قاطعانه و عبرت آموز با متخلفان و مفسدان 
و اهتمام به حفظ حریــم خصوصی افراد، 
پوشــاندن عیوب مؤمنیــن، جلوگیری از 
افشــای اسرار و پذیرش عذر فرد خطاکار و 

فرصت دادن به او برای جبران تاکید کرد.
به گزارش ایرنا از مرکز رســانه قوه قضاییه، 
غلامحسین  والمســلمین  حجت الاســلام 
محســنی اژه ای روز یکشــنبه در دیدار با 
مدیران مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه 
ضمن تسلیت و تعزیت ایام حزن انگیز محرم و 
شهادت حضرت اباعبدالله الحسین )ع( اظهار 
داشت: خاصیت نظام اسلامی است که در آن، 
انسان های پاک طینت و نیکو سرشت، رشد 
و ارتقاء می یابند و افراد منافق و دارای باطن 
خبیث که معاویه صفت و یزید صفت هستند 
رسوا می شوند و ماهیت آنها برملا می شود؛ 
آنها که در مقاطعــی با چهره دیگری ظاهر 

می شدند و امروز حرمت شکنی می کنند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به نقش دستگاه 
قضایــی در صیانــت از ســلامت جامعه و 
مجموع دســتگاه های حکومتــی تصریح 
کرد: نقش قوه قضاییه در ســلامت جامعه 
و مجموع دســتگاه های حکومتی، بی بدیل 
اســت؛ بر همیــن مبنا نقــش و اثر مرکز 

حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه نیز در تعالی 
و رشــد این قوه و صیانت از مجموعه یک 

نقش بی همتا است.
رئیــس دســتگاه قضا  با اشــاره به خطیر 
و مهــم بودن مســئولیت مرکز حفاظت و 
اطلاعات قوه قضاییه گفت: مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه باید توأمان از شأن 
و جایگاه دســتگاه قضایــی همچنین فرد 
فرد کارکنان این دســتگاه اعم از قاضی و 
کارمند صیانت کند و نه تنها به شناسایی و 
انسداد بسترهای فساد و آسیب در مجموعه 
مبادرت ورزد که حتی نسبت به کوچکترین 
خدشه ای که به جایگاه قوه قضاییه و قاضی 
و کارمند آن وارد می شود نیز حساس باشد 

و برای رفع آنها چاره جویی کند.
وی تصریح کرد: مرتبه بالاتر و بااهمیت تر 
از دو مقوله اشــاره شــده، موضــوع تعالی 
دســتگاه قضایی و کارکنان این دســتگاه 
است؛ بدین معنا که حتی با وجود شناسایی 
و رفع آســیب ها نیز کار مجموعه حفاظت 
و اطلاعات پایــان نمی یابد، بلکه باید برای 
تعالی و رشد هر چه بیشتر مجموعه قضایی 
در ابعــاد مختلف، برنامه ریــزی راهبردی 
و مدون ارائه کرد و بــر مبنای این برنامه، 

عمل کرد.   

رئیس قوه قضاییــه همچنین تصریح کرد: 
مرکــز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه باید 
در راســتای ایفای مســئولیت های خطیر 
خود از جمله شناســایی و رفع آسیب ها و 
برنامه ریــزی برای تعالی و رشــد مجموعه 
دســتگاه قضایــی از ظرفیت های ســایر 
بخش های قوه قضاییه و مسئولان ستادی 

این دستگاه بهره بگیرد.
رئیــس عدلیه با قرائت فــراز ۳۴ صحیفه 
سجادیه و اهمیت پرده پوشی و ستر و پنهان 

کردن عیوب اظهار داشت: در مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه می خواهیم با حفظ 
اصول اسلامی و انسانی، امور را پیش ببریم 
و ضمــن توجه و اهتمام بــه حفظ حریم 
خصوصی افراد، پوشــاندن عیوب مؤمنین، 
جلوگیری از افشای اسرار، صیانت از نیروی 
انسانی و پذیرش عذر فرد خطاکار و فرصت 
دادن بــه او برای جبــران، در عین حال با 
متخلفین و مفســدین برخــورد مدبرانه، 

قاطعانه و عبرت آموز انجام دهیم.
وی افزود: به عبارت دیگر، در مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه می خواهیم بر مبنای 
آموزه های اسلامی ناظر بر پرده پوشی و سِتر 
و پنهان کردن عیوب، اقدام به شناسایی و 
کشف تخلف و جرم  کنیم؛ تجمیع این امور، 

کار خطیر و حساسی است.
رئیس عدلیه با تاکید بر اینکه کار مجموعه 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه به جهاتی از 
کار سایر ضابطین و دستگاه های نظارتی و 
امنیتی، خطیرتر و با اهمیت تر است، خطاب 
به مدیران این مرکز گفت: باید برای پیشبرد 
هر چه مطلوب تر امور و مســئولیت ها در 
مرکــز حفاظت و اطلاعات قــوه قضاییه از 
خداوند اســتمداد بطلبیــد و بر عقل خود 
رجوع کنید و شــاخصه و اصول و ضابطه 

داشته باشید و در کارهای سخت و صعب، 
مشورت بگیرید.

عدلیــه،  رئیــس  ســخنان  از  پیــش 
حجت الاســلام والمسلمین علی عبداللهی 
رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه 
بــه اولویت های این مرکــز در جهت عمل 
به رهنمودهای اخیــر رهبر معظم انقلاب 
اســلامی خطاب به دستگاه قضا اشاره کرد 
و گفت: »تقویت بنیان های مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه«، »نظارت هوشمند، 
فراگیر، پایدار، همگانی و اثربخش در تمامی 
حوزه هــای مرتبط با عدلیــه«، »حفاظت 
و صیانت پایدار از ســرمایه های انســانی و 
دارایی های دستگاه قضا«، »ارتقاء سلامت 
اداری و قضایی و مبارزه با فســاد از طریق 
شناســایی گلوگاه های فســاد، آسیب ها و 
فرصت هــا«، »توجه به مجموعــه نیروی 
انســانی به عنوان ســرمایه ارزشمند قوه 
قضاییــه« و »بهره گیری از نظرات نخبگان 
علمی و متخصصان«، از جمله اولویت های 
مرکز حفاظت و اطلاعــات قوه قضاییه در 
راســتای عمل به رهنمودهای اخیر مقام 
معظم رهبری خطاب به عدلیه و همچنین 
سیاســت گذاری های رئیس دســتگاه قضا 

محسوب می شوند.
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کودکان ایرانی در مسابقه نقاشی کشور 
پرتغال درخشیدند

در بیســت ودومین مسابقه بین المللی نقاشی 
اوورا کشــور پرتغال، ۸۷ نفر از اعضای مراکز 
فرهنگی هنری کانون پرورش فکری موفق به 

کسب جایزه شدند.
به گــزارش روزنامه »صبح امرور« و به نقل از 
اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، 
در این مسابقه که با موضوع »غروب خورشید« 

برگزار شد، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با ۲۴۱ اثر از اعضای مراکز خود 
حضور داشت.

از میان ۲۴۱ اثر حاضر در این مسابقه ۸۷ نفر موفق به کسب جایزه شدند که از این 
تعداد سه نفر دیپلم افتخار نشان طلا، ۲۱ نفر دیپلم افتخار نشان نقره و ۶۳ نفر دیپلم 

افتخار دریافت کردند.
بیست ودومین مسابقه بین المللی نقاشی اوورا کشور پرتغال در سال ۲۰۲۱، با تکنیک 

آزاد و ویژه گروه سنی ۶ تا ۱۸ سال برگزار شد.

جشنواره فیلم کرالا میزبان ۲ فیلم ایرانی شد
مستند »کامیون آبی« و انیمیشن »گذشته« 
از تولیدات مرکز گســترش به جشنواره فیلم 

کرالا راه یافتند.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ارتباطات و اطلاع رســانی مرکز گســترش 
سینمای مستند، تجربی و پویانمایی، مستند 
کامیــون آبی بــه کارگردانی هــادی آفریده 

و انیمیشن کوتاه گذشــته به کارگردانی حمید محمدی، از تولیدات مرکز گسترش 
به بخش بین الملل چهاردهمین جشــنواره فیلم های مستند و کوتاه کرالا در کشور 

هندوستان راه یافتند.
کامیون آبی در چهاردهمین جشنواره »سینماحقیقت« نمایش داده شد. گذشته در 
جشنواره های فیلم فجر، پویانمایی تهران و ... نمایش داشته و  تندیس نقره ای بهترین 

دست آورد فنی و هنری جشنواره پویانمایی را به دست آورده است.
این جشــنواره که توسط آکادمی فیلم ایالت کرالا هرساله در تریواندروم ) مرکز ایالت 
کرالا ( برگزار می شــود، یکی از چهار جشــنواره مســتند مورد تایید آکادمی علوم و 
هنرهای سینمایی اسکار در آسیاست و بهترین مستند کوتاه و بهترین مستند بلند آن 

به اسکار معرفی خواهد شد.
جشنواره کرالا از ۴ تا  ۹ شهریور ماه ۱۴۰۱ برگزار می شود.

 مرد عنکبوتی با فضای مجازی 
خداحافظی کرد

تام هالند با ۶۷ میلیون فالوئر اینســتاگرامی 
با انتشــار ویدئویی از رســانه های اجتماعی 

خداحافظی کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، تام هالند، بازیگر بریتانیای ۲۶ 
ساله و ستاره سری فیلم های اسپایدرمن که 
این روزها در ســریال »اتاق شلوغ« مشغول 

بازی اســت و رابطه عاشــقانه ای با زندایا کلمن دارد، به صورت رسمی با ویدئویی که 
در صفحه اینســتاگرامش منتشر کرد، خبر از این موضوع داد که قصد خداحافظی از 

فضای مجازی را دارد.
او علت این تصمیم را محافظت از سلامت روان خود دانست و در کپشن پست نوشت: 
»ســلام و خداحافظ... من برای ســلامت روانم مدتی از رسانه های اجتماعی فاصله 

می گیرم«

لایحه جامع خبرنگاری و روزنامه نگاری در 
دولت تصویب شد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از تصویب لایحه 
جامع خبرنگاری و روزنامه نگاری در کمیسیون 
فرهنگی دولت خبر داد و گفت: در این لایحه 
تمامی مسائل صنفی و نیازهای اهالی رسانه 

گنجانده شده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروزر« و به نقل 
از ایرنا، محمدمهدی اســماعیلی در مراسم 
گرامیداشت روز خبرنگار که در تالار وحدت 

برگزار شــد، با تبریــک این روز به خبرنگاران و فعالان رســانه و تجلیل از خدمات 
همیشــگی آنان و همچنین گرامیداشت یاد و خاطره درگذشتگان این عرصه اظهار 
داشــت: امسال روز خبرنگار با عاشورای حسینی مصادف شد و به همین دلیل قرار 
شد تا تجلیل از خبرنگاران در روزهایی دیگر و در نهایت امروز این مراسم به صورت 

نمادین برگزار شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه به درگذشتگان بسیاری از اصحاب رسانه 
در یکسال گذشته به ویژه کرونا اشاره کرد و گفت: یاد و خاطره همه این بزرگواران را 
گرامی می داریم به ویژه حجت الاسلام محمود دعایی پیشکسوت این عرصه را از دست 

دادیم که رفتن وی ثلمه  بزرگ به جامعه رسانه کشور بود.
اســماعیلی به تلاش های صورت گرفته وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در دولت 
سیزدهم اشاره کرد و از تصویب لایحه جامع خبرنگاری و روزنامه نگاری در دولت خبر 
داد و افزود: با تصویب و اجرایی شدن این لایحه، بسیاری از مشکلات و مسائل صنفی 

خبرنگاران و اصحاب رسانه حل خواهد شد.

هوشنگ ابتهاج در ایران به خاک سپرده می شود
یلدا ابتهاج از برنامه ریزی برای خاکســپاری 
پدرش، هوشــنگ ابتهاج)سایه( در ایران خبر 

داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تسنیم، یلدا ابتهاج فرزند زنده یاد هوشنگ 
ابتهاج، از برگزاری مراسم خاکسپاری پدرش 

در ایران خبر داد. 
او در صفحه شخصی خود در اینستاگرام ضمن اعلام این خبر نوشت: با هماهنگی هایی 
که با ایران انجام شده، مراسم تشییع  پدرم از کنار درخت ارغوان انجام خواهد شد و از 

آنجا برای خاکسپاری به شهر رشت خواهیم  رفت.
ابتهاج همچنین اضافه کرد که زمان و ســاعت دقیق مراسم به زودی اعلام خواهد 

شد. 
هوشنگ ابتهاج)ســایه( بامداد ۱۹ مردادماه پس از تحمل یک دوره بیماری چشم از 
جهان فروبست. شفیعی کدکنی در یادداشتی تاکید کرده است که هیچ کس به اندازه 
سایه نتوانسته در آسمان هنر حافظ پرواز کند. سروده ها و تصنیف هایی چون »ایران 
ای سرای امید«، »ارغوان«، »تو ای پری کجایی« و ... از او در حافظه فارسی زبانان به 

یادگار مانده است. 

خبر

صحبت های برنده نوبل ادبیات جنجال ساز شد

کاهش تمایل به واردات کاغذ

صحبت های »اولگا توکارچوک« نویســنده 
لهســتانی برنده جایزه نوبل ادبیات ۲۰۱۸، 
مبنی بر اینکه کتاب هایــش را »برای افراد 
باهوش« می نویسد و »ادبیات برای احمق ها 

نیست«، جنجال برانگیز شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
سایت لهستانی »NFP«، این نویسنده ۶۰ 
ساله در جریان برگزاری یک جشنواره ادبی 
ضمن اشــاره به این که هرگــز انتظار ندارد 
هر آدم معمولی کتاب هایش را داشته باشد 
و بخواند گفته است: »نمی خواهم کتاب هایم 
در انتها دســت »تام«، »دیــک« و »هری« 
ادبیــات برای  )آدم های معمولــی( بیفتد. 
احمق ها نیست و برای این که کتاب بخوانید 
بایــد قابلیت، حساســیت و درک خاصی از 

فرهنگ داشته باشید«.
 pod( او در اظهاراتش از عبارت لهســتانی
strzechy( برای اشــاره به مــردم عادی 
استفاده کرده که در ترجمه تحت الفظی به 

معنای »زیر سقف کاهگلی« است.

نیســتم  افــزود: »معتقد  »توکارچــوک« 
خواننده ای وجود داشته باشد که مطلقاً هیچ 
چیز نداند و ناگهــان خود را در ادبیات غرق 
کنــد. من کتاب هایم را بــرای افراد باهوش 
می نویسم، کسانی که فکر می کنند، احساس 

می کنند، کســانی که حساســیت دارند و 
معتقدم که خوانندگانم شبیه من هستند«.

اظهارات او که در جشنواره »کوه های ادبیات« 
که توسط بنیاد توکارچوک برگزار می شود، 
بیان شد با واکنش های منفی همراه شده و 

برخی او را متهم به طبقه گرایی و صحبت های 
او را خودســتایانه توصیــف کردند و در این 
میان بحث روزنامه نگاران، سیاســتمداران و 
زبان شناسان درباره جایگاه ادبیات در جامعه 

داغ شده است.
»ماجا استاکو«، فعال و روزنامه نگار، در شبکه 
اجتماعی توئیتر رویکــرد »توکارچوک« را 
نامیدکننده خواند و نوشت: »زیر سقف های 
کاهگلی افــرادی زندگی می کنند که فکر و 
احساس نمی کنند؟ این نه تنها نادرست است، 
بلکه عمیقاً تحقیرآمیز اســت. جامعه ادبی 
سال هاست که با احساس برتری، سوءتفاهم 
و خودسری در طبقه گرایی غرق شده است. 
تحقیر آنها نسبت به مردم به جبران درآمد 

اندک آنها در ادبیات است«.
»جاگودا راتاژک« زبان شــناس و نویسنده 
کتابــی در مورد چگونگی تأثیر زبان بر ذهن 
انســان نیز در صفحه فیسبوک خود نوشت 
که می خواهــد کتاب هایش توســط افراد 
عادی خوانده شود و گفت: »ادبیات منحصرا 

برای یــک دایره افراد خاص نیســت، بلکه 
برای بازکردن چشــم ها، اذهان و همچنین 
پر کردن شکاف هاســت و نه ایجــاد آنها«. 
اگرچه »توکارچوک« در کشــورش لهستان 
از محبوبیت زیادی برخوردار اســت و پس از 
کســب جایزه نوبل ادبیات طرفداران معمولا 
برای ملاقات با صف  می کشــند اما اغلب با 
صحبت هایش جنجال هایی را برانگیخته است.

»توکارچوک« پیش تر در سال ۲۰۱۸ توانست 
برای رمان »پروازها« موفق به کسب جایزه 
بوکر بین الملل شود تا اولین نویسنده لهستانی 
باشد که چنین جایزه ای را کسب می کند. او 
در سال ۲۰۱۹ نیز برای رمان »استخوان های 
مردگان را شــخم بزن« به جمع نامزدهای 

نهایی جایزه بوکر بین الملل راه یافته بود.
»داســتان های عجیب«، »دست نوشته های 
یعقوب«،  »آنا در گورهای جهان«، »آخرین 
و  مرواریــد«  و  »عروســک  داســتان ها«، 
»قصه های کریسمس« از جمله دیگر آثار این 

داستان نویس و شاعر لهستانی هستند. 

رئیس اتحادیه فروشــندگان کاغذ و مقوا از 
کاهش تمایل تاجران بــرای واردات کاغذ 
تحریــر خبــر داد و گفت: گرانــی در بازار 

داخلی، نتیجه افزایش قیمت جهانی است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم، احمد شــریفان، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان کاغذ و مقوا، از افزایش تعرفه 
قیمت کاغذ در هفته جــاری در بازار خبر 
داد و گفت: متاســفانه دوباره شاهد افزایش 
قیمت جهانی کاغذ هســتیم و این موضوع 

روی قیمت دخلی نیز تاثیرگذار بوده است.
وی ادامه داد: قیمت جهانی کاغذ از ابتدای 
ســال تاکنون حــدود ۳۵۰ تــا ۴۰۰ دلار 

افزایش داشته و اکنون قیمت کاغذ به تنُی 
هزار و ۳۵۰ تا هزار و ۴۰۰ دلار رسیده است. 
این افزایش، قیمــت داخلی کاغذ را نیز به 
بندی ۹۸۰ تا یک میلیون تومان رســانده 

است.
به گفته شریفان؛ قیمت های فعلی بر اساس 
خریدهای قبلی تنظیم شــده اســت و با 
قیمت های جهانی کاغذ ، محاســبه قیمت 
کالای جدید رقم بالاتری را نشــان خواهد 

داد.
وی از عــدم تمایل واردکنندگان به واردات 
کالای جدید خبــر داد و گفت: با توجه به 
اینکه جنس جدید گران تر تمام خواهد شد 

و بازار فعلًا کشــش این قیمت ها را ندارد،  
واردکنندگان تمایلی به واردات از خود نشان 
نمی دهند ؛ البته ایــن موضوع جای نگرانی 
ندارد،؛ زیرا تا پایان ســال مشکلی از جهت 

کمبود کاغذ نداریم. 
 شریفان در پاسخ به اینکه با توجه به نزدیک 
شدن ســال تحصیلی و بالارفتن تقاضا در 
بازار ، آیا افزایش قیمت هــای جدید در راه 
خواهــد بود ، گفت:  نه مــن تصور نمی کنم 
فعلًا قیمت ها بالاتر رود،  البته کاغذ ۴ هنوز 
دچار افزایش قیمت نشده است اما اگر قرار 
باشــد بار جدید وارد شود، قیمت تمام شده 
برای تاجر بسته ای ۱۳۰ هزار تومان خواهد 

بود.  در هفته گذشــته قیمت کاغذ چاپ و 
تحریر در بازار آزاد با افزایش همراه شد و از 
بندی ۹۲۰ هزار تومان به بندی ۹۸۰ تا یک 
میلیون تومان رســید. در سه ماهه نخست 
ســال جاری ۵۱,۳ هزار تن  به ارزش بیش 

از ۵۴,۷ میلیون  دلار کاغذ چاپ و تحریر و 
همچنین ۳,۷ هزار تن به ارزش سه میلیون 
دلار کاغــذ روزنامــه واردات صورت گرفته 
است که نســبت به سال گذشته با افزایش 

همراه بوده است.

گلایههاینصراللهمدقالچیازوزارتارشاد؛

پدیدهمذمومیبهنامدوبلهزیرزمینی
به احتمال بسیار زیاد دکلمه به یاد ماندنی 
آن شــرلی را هنوز به یاد دارید؛ شــاید 
هــم صدای نقش »ابوســفیان« در فیلم 
محمد رســول الله را بارها شنیده باشید. 
درست حدس زدید! از گویندگی نصرالله 

مدقالچی صحبت می کنیم.
گوینــدگان  دیرپاتریــن  از  مدقالچــی 
نقش های مکمل در تاریخ دوبله است که 
به جای چهره های برجسته ای از سینمای 
جهان نظیر ژان گابن، جین هَکمَن، آنتونی 
هاپکینز نیز به خوبی شناخته شده است. از 
کارهای شاخص وی می توان به گویندگی 
به جای مایکل آنسارا در نفش »ابوسفیان« 
در فیلــم محمد رســول الله و همچنین 
دکلمه به یاد ماندنی آن شرلی اشاره کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر؛ نصرالله مدقالچی دوبلور مطرح در 
گفتگوهایــی از دوبله های زیرزمینی که 
هنوز هم رواج دارند انتقاد کرد و خواستار 

برخورد وزارت فرهنگ با آنها شد.
این دوبلور با ســابقه درباره فراگیر شدن 
دوبله های زیرزمینی آثار روز ســینمای 
جهان گفت: وزارت ارشاد باید جلوی افراد 
یا شرکت هایی که به صورت غیرقانونی و 
زیرزمینی نسبت به دوبله آثار سینمایی، 
اقــدام می کننــد را بگیــرد. دوبله های 
زیرزمینی بســیاری از ارزش های ملی و 
فرهنگی ما را نادیده می گیرد و زحماتمان 

را به باد می دهد.
وی تأکید کرد: اغلب کســانی که با این 
شیوه کار می کنند، بی سواد و نابلد هستند. 

از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی انتظار 
می رود که جلوی این روند نامناســب را 
بگیرد. به هر حال این وزارتخانه اسباب و 
لوازم برخورد با چنین پدیده هایی را دارد 

و می تواند این کار را انجام دهد.
ایــن دوبلــور باســابقه دربــاره دلایل 
شــکل گیری پدیده دوبله زیرزمینی هم 
عنوان کرد: وقتی ممیزی های اعمال شده 
از ســوی ســازمان صداوســیما از حد و 
اندازه متعارف خود خارج شــود، طبیعی 
اســت که پدیده مذمومــی مانند دوبله 
زیرزمینی رشــد کند. شبکه هایی مانند 
»جم«، »منوتو« و »بی بی سی« هم که در 
زمره بدآموزترین شبکه های رسانه ای دنیا 
هستند، اراجیف دوبلورهای زیرزمینی را 
پخش و به دیده شدنشان کمک می کنند. 
این درحالی اســت که بســیاری از این 
دوبلورهای زیرزمینی اصول ساده و اولیه 

زبان و ادبیات فارسی را هم نمی دانند.
ممیزی کلمه »تکامل« به خاطر تداعی 

کردن نظریه داروین
مدقالچــی با انتقاد از برخی خطوط قرمز 
عجیب در صداوســیما ادامه داد: پرسش 
من از شما این اســت که واژه »تکامل« 
چه ایرادی دارد؟ شــاید برایتان عجیب 
باشد که این واژه یکی از خط قرمزهای ما 
است و نباید در دیالوگ کاراکترها وجود 
داشته باشد! چراکه یادآور نظریه داروین 
اســت؟ تکامل یک صفت انسانی است و 
انسان ها در طول زندگی شان تکامل پیدا 
می کنند. باوجود این، استفاده از این واژه 

در تلویزیون ممنوع است! نه تنها این واژه، 
بلکه واژه های بسیار ساده تری هم وجود 

دارند که بکارگیری آنها ممنوع است.
وی ادامه داد: مثــلاً تصور کنید در یک 
فیلم، مردی با یک زن شــوهردار دوست 
شــده و در پایان فیلم، مشخص می شود 
که کار این دو نفر درســت نبوده است و 
نتیجه رفتار نادرســت آن ها، پیش چشم 
مخاطب قرار می گیرد. در این شرایط به 
ما می گویند که این دو نفر را زن و شوهر 
جــا بزنید و بگویید با هم ازدواج کرده اند! 
آنقدر که ما کاراکترهای موجود در فیلم ها 
را مــزدوج کرده ایم، گمان نمی کنم هیچ 
محضــری به این اندازه صیغه عقد جاری 

کرده باشد!
این هنرمند ادامه داد: متأســفانه اکنون 
افرادی وارد این فضا شده اند که کمترین 
درک و شــناختی از هنر دوبله ندارند. با 
وجود این، مردم این هنر را دوست دارند، 
مردم ســینما را دوست دارند و آن را رها 
نمی کنند؛ چراکه سینما یکی از تفریحات 
مهم آنها است. این مردم بودند که باعث 
شــدند دوبله پا بگیــرد و در ادامه رونق 
پیدا کند. ما به خواســت مردم و بواسطه 
تشویق های آنها بود که مصمم شدیم در 
این مســیر گام برداریم. امثال من هرچه 

داریم، از مردم است.
تفاوت دوبله در پلتفرم ها و شبکه خانگی 

با صداوسیما
وی درباره ورود پلتفرم های نمایش خانگی 
به حوزه دوبله آثار خارجی و رقابت آن ها 

با صداوسیما هم گفت: این فضای مثبت 
رقابتی باعث شده است که دوبلورها هم 
ابتکار عمل بیشتری پیدا کنند و بتوانند 
کیفیت بالاتری از عملکرد خود را به منصه 
ظهور برسانند. اگر بخواهم درباره تفاوت 
کار در تلویزیــون و پلتفرم هــای نمایش 
خانگی برایتان صحبت کنم، باید بگویم که 
این تفاوت درست مثل تفاوت های موجود 
میان یک ســاختمان معمارســاز و یک 
ساختمان شخصی ساز است؛ پلتفرم های 
نمایــش خانگی همان ســاختمان های 
شخصی ساز هستند و تلویزیون در حکم 

ساختمان معمارساز است.
 به ما فقط بگویند جایگزین بهتری

 پیدا کنید
مدقالچی تأکید کرد: بدنه فعلی دوبلورهایی 
که در واحد دوبلاژ ســازمان صدا و سیما 
فعالیت می کنند، بدنه خوبی اســت؛ به 
شــرطی که عده ای چوب لای چرخشان 
نگذارند! به اعتقاد من کارکرد واحد دوبلاژ 
بسیار عالی است اما سازمان صدا و سیما 
خط قرمزهایی دارد که این خط قرمزها به 
واحد دوبلاژ مربوط نمی شود. برای مثال، 
تصور کنید آثار بــزرگ دنیا مانند فیلم 
»پدر« که اســکار برده است را مبتنی بر 
خطوط قرمز خودشان به شکلی مغشوش 
و نادرست درمی آورند و ما به عنوان دوبلور 
مجبور می شویم اینها را بخوانیم. این خط 
قرمزهای بی مورد باعث می شــود که کار 

خراب شود و تمام زحمات ما به باد رود.
این دوبلور پیشکسوت گفت: ویراستاران 

واحد دوبلاژ سیما از سواد و تخصص کافی 
برخوردار نیســتند و علاوه بر این، سینما 
و رسانه را هم نمی شناســند! اگر پایین 
جمله ای خط بکشند و برای ما بنویسند 
که »لطفا برای این جمله جایگزین بهتری 
پیدا کنید«، ما متوجه می شــویم که چه 
باید بکنیم و بهترین معادل را برایش پیدا 
می کنیم. در نتیجه اجازه نمی دهیم کلام 

شهید شود.
وی در پایــان بیان کــرد: همین فیلم 
»پدر« را در نظر بگیرید که کسر زیادی 
از مردم به ویژه جوانان آن را دیده اند و از 
قضا به زبان اصلی هم تماشایش کرده اند. 
وقتی ما دیالوگ هــای این فیلم را بنابر 
می دهیم،  تغییــر  خودمان  خوشــایند 
طبیعی است که مخاطب زیرک متوجه 
ایــن تغییــرات می شــود و اعتمادش 
را نســبت بــه آنچه می بیند، از دســت 
می دهــد. ما خیال می کنیــم که مردم 
متوجه این موارد نمی شــوند! حال آنکه 
مردم تحصیل کرده اند و از ادراک بالایی 
برخوردارند؛ بنابراین به خوبی می فهمند 
چــه اتفاقی در حال رخ دادن اســت. ما 
نمی توانیم مــردم را فریب دهیم و برای 
مثال، به آنها بگوییم »بروید از حمام یخ 
بیاورید!« در مجموع، می خواهم بگویم تا 
جایی که به حــوزه وظایف واحد دوبلاژ 
مربوط است، این واحد کار خود را به نحو 
احسن انجام می دهد اما مواردی هست 
که به حوزه وظایف و اختیارات این واحد 

مربوط نمی شود.
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۸۵ درصد از کارت های بازرگانی 
خراسان شمالی غیرفعال است

رییس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن خراسان 
شمالی گفت: ۸۵ درصد از ۷۳۵ فقره کارت 
بازرگانــی حقیقی و حقوقی صادر شــده در 

استان غیرفعال است.
به گزارش ایرنا، سعید پورآبادی روز یکشنبه 
در بازدید از ایرنای خراســان شــمالی اظهار 
داشت: در مجموع ۶۲۰ فقره کارت بازرگانی 

در این استان بنا به دلایل مختلف از جمله مشکلات تعهدات ارزی غیرفعال است.
وی تصریح کرد: وقتی یک کالا با یک کارت بازرگانی وارد کشــور می شــود در ازای 
آن کالا بایــد مالیات و عوارض گمرکی پرداخت و در حجم بالای مبادلات، مبلغ این 

عوارض و مالیات بالا می رود.
پورآبادی ادامه داد: وقتی شخصی بدون اطلاع از این موارد کارت بازرگانی خود را در 
اختیار دیگری قرار داده و به وی وکالت تام الاختیار می دهد در واقع شــرایط را برای 
سو استفاده مهیا کرده است.وی در بخش دیگری از سخنانش بر کشت فراسرزمینی 
تاکید کرد و گفت: این استان قابلیت و دانش کشت فراسرزمینی محصولات کشاورزی 

را دارد و باید از این ظرفیت استفاده کند.

رونمایی از طرح مهمان امام رضا )ع( در مشهد
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراسان رضوی از رونمایی طرح 

مهمان امام رضا )ع( در مشهد خبر داد.
به گزارش سیدجواد موســوی  در جلسه با 
مدیران هتل های مشــهد دربــاره این طرح 
اظهار کرد: »طرح مهمــان امام رضا )ع( در 
راستای کاهش هزینه های سفر و ارزان سازی 

سفر برای زائران با کمک هتل داران و مراکز اقامتی مشهد پیش بینی شده است.«
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی ادامه داد: »هدف از 
اجرای این طرح تعمیق فرهنگ رضوی، افزایش سفرهای سازمان یافته و خانواده محور 
است.«موســوی گفت: »در راستای اجرای این طرح سامانه ای طراحی شده است که 
تمامی واحدهای اقامتی ظرفیت خالی خود در این سامانه ثبت می کنند و زائرانی که 
به دنبال مکان اقامت باشند از طریق این سامانه ظرفیت های خالی اقامت را شناسایی و 
از مراکز اقامتی مورد نظر استفاده خواهند کرد.«او با بیان این که مدیریت این سامانه و 
وارد کردن اطلاعات مربوط به اقامت توسط مدیران واحدهای اقامتی وارد و به روزرسانی 
می شود، اظهار کرد: »با این اقدام زائر و مسافر به سمت ظرفیت های خالی مراکز اقامتی 

هدایت شده و ضریب اشغال مراکز اقامتی افزایش می یابد.«
موســوی تصریح کرد: » اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی در این طرح نقش تســهیل گر را دارد و امور مربوط به این طرح توسط بخش 

خصوصی با تشکیل ممیته اجرایی این طرح انجام می شود.«
او یادآور شــد: »سامانه مهمان امام رضا )ع( مخصوص پذیرش زائر در مشهد طراحی 

شده و پل ارتباطی مستقیم زائران با مراکز اقامتی است.«
هم چنین محمود مادرشاهیان رئیس هیئت مدیره جامعه حرفه ای هتلداران خراسان 
رضوی در این جلسه گفت: »باید قدر بدانیم فرصتی که نصیب ما برای خدمت به زائران 

شده و ما افتخار می کنیم که نوکری زائر امام رضا )ع( انجام می دهیم.«
او افزود: » مشهد گردشگر چندانی ندارد بلکه زائران برای زیارت به مشهد می آیند باید 

خدمتی صادقانه ارائه کنیم تا زیارتی دلچسب نصیب زائر شود.«

۷۰۰ هزار شمارشگر هوشمند نصب شد
مدیرکل دفتر راهبــردی و نظارت بر انتقال 
و توزیع برق وزارت نیرو گفت: تاکنون ۷۰۰ 
هزار شمارشــگر هوشــمند برای مشترکان 
بزرگ کشــور و از نوع مودم های قابل قطع و 
وصل از راه دور نصب شــده که از این طریق 
میزان مصرف این مشترکان قابل پایش است.

به گزارش خبرنگار ایرنا، عبدالصاحب ارجمند 
در جریان بازدید از شــرکت توزیع نیروی برق شهرســتان مشهد و بررسی اقدامات، 
فعالیتها و دستاوردهای این شرکت در حوزه های مختلف بویژه، حوزه رؤیت پذیری، 
کنترل پذیری و هوشمندسازی شبکه توزیع، در نشستی با مدیرعامل و کارکنان این 
شــرکت افزود: شمارشگرهای هوشمند باید رؤیت پذیر شوند ضمن اینکه از ظرفیت 

موجود در وزارت نیرو برای کنترل پذیری این شمارشگرها نیز باید استفاده کرد.
وی با اشاره به وجود ۳۸ میلیون و ۵۰۰ هزار مشترک برق در کشور گفت: با توجه به 
اقدامات انجام شده در دهه های ۸۰ و ۹۰، اکنون به نقطه ای رسیده ایم که می توانیم 

در سطح بالا، نصب شمارشگرهای هوشمند را به طور کامل در پیش گیریم.
مدیــرکل دفتر راهبری و نظارت بر انتقال و توزیــع وزارت نیرو اضافه کرد: بازدید از 
شرکتهای توزیع نیروی برق کشور با هدف تبادل تجربه و پوشش کارها و بیان اقدامات 
ارزنده این شــرکتها در ســطح وزارت نیرو انجام می گیرد، با توجه به اهمیت تلفات 
و هوشمندســازی در صنعت برق، در حوزه هوشمندسازی تنها نصب شمارشگرهای 
هوشمند مطرح نیست بلکه طرحهای توسعه ای و توجه به کسب و کارها نیز مدنظر 

است.

ان
راس

خ

خبر

511/4 - هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی)5/۳4(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی 1( برابر رای شـماره         
140160306005004067 هیـات اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه 
ثبـت ملـک نیشـابور  تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی خانم رقیـه مظفری    
فرزنـد محمدعلـی   بشـماره شناسـنامه  13  صـادره از سـرولایت   در یـک 
بـاب  سـاختمان  بـه مسـاحت 131/55  متـر مربـع  پـلاک 137  فرعـی از 
52  اصلـی واقـع در اراضـی زیـن آبـاد  بخـش 12 نیشـابور   خریـداری از مالک 
رسـمی آقـای محمـد رضـا لزومـی  محـرز گردیـده اسـت . 2( برابر رای شـماره  
140160306005004517 هیـات اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک نیشـابور  تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقای سـید احمد حسـینی  
فرزنـد سـید مهـدی بشـماره شناسـنامه 3115 صـادره از نیشـابور   در ششـدانگ  
یـک بـاب سـاختمان  بـه مسـاحت 16/65  متـر مربـع از پـلاک 39 فرعـی از 9  
اصلـی واقـع در   اراضـی ده کلاغ   بخش 12  نیشـابور از محل مالکیت مشـاعی 
متقاضـی   محـرز گردیده اسـت 3( برابر رای شـماره  140160306005004709  
هیـات  اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور  تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی  خانـم مریـم کرمانـی فرزنـد علـی    بشـماره 
شناسـنامه  28708  صادره از نیشـابور  در یک  باب سـاختمان به مسـاحت 7/13  
متـر مربـع از  پـلاک 100 فرعـی از 106  اصلـی واقـع در اراضـی چشـمه مـراد 
بخـش 12 نیشـابور از محـل مالکیت مشـاعی متقاضـی محرز گردیده اسـت . لذا 
بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود  
در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته 

باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را 
بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد . بدیهی اسـت 
در صو.رتـی انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول  05/24 /1401 

تاریخ انتشار نوبت دوم   08 / 1401/06   
سید ابوالفضل حسینی -رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/1- اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی .برابـر رای شـماره 
140160306021000319 هیـات اول/دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقای/حسـین عصمتـی 
مرکـزی  از  صـادره   5720088431 شناسـنامه  بشـماره  حسـن  فرزنـد  ماراندیـز 
درششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت 29/15 مترمربع قسـمتی از پلاک 459 
فرعـی از 4  اصلـی واقـع در خراسـان رضـوی بخـش 4 حوزه ثبت ملک بردسـکن 
خریـداری از مالـک رسـمی آقای محمـد تقی پور ، احـدی از ورثه حسـین تقی پور 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
15 روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت 

یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم 
نمایند.بدیهـی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکور و عدم وصـول اعتراض طبق 

مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/5/9. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/5/24

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/2 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
رای  برابـر   . رسـمی  فاقـد سـند  و سـاختمانهای   اراضـی  و  ثبتـی  وضعیـت 
شـماره 140060306021001618 هیـات اول/ دوم موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای 
مجتبـی خواجـه فرزنـد حسـینعلی به شـماره شناسـنامه 27 صـادره از مرکزی 
قسـمتی  مربـع  183/13متـر  مسـاحت   بـه  سـاختمان  یکبـاب  درششـدانگ 
ازپـلاک 1125 فرعـی از4  اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش 4 حـوزه 
ثبـت ملـک بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی / ورثـه محمد مالـک محرز 
گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 
روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، 
ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه 
مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور 

و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/5/9. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/5/24

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/۳ - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن  مـاده 13  و  قانـون  مـاده 3  آگهـی موضـوع 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
140060306021001486 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی ملـک بردسـکن 
تصرفـات مالکانـه بلامعارض متقاضی آقای حسـین کرامتی فرزند حسـن به شـماره 
شناسـنامه 1084 صادره از بردسـکن درششـدانگ یک قطعه زمین به مساحت 3889 
متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک 48 اصلی واقـع درخراسـان رضوی بخش 6  بردسـکن 
خریـداری از مالـک رسـمی خانـم هاجر صفاپـور محرز گردیده اسـت. لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که 
اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و 
پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود 
را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور و 

عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/5/24. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/6/8
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

درصدی   ۴۰ رشــد  زارعی/  فاطمه
اشــتغال دانش بنیان، نحــوه برگزاری 
کلاس هــای درس در ســال تحصیلی 
آینده، حذف نشــدن کنکــور، تکمیل 
پروژه های ناتمام، چالش دانشــگاه ها با 
بود  موضوعاتی  از  دانشــجویی،  غذای 
که روز یکشــنبه در نشســت خبری 
علوم،  وزیــر  زلفــی گل،  محمدعلــی 
تحقیقات و فناوری با رســانه ها مطرح 

شد.
محمدعلی زلفی گل امروز پاســخگوی 
سوال های رسانه ها در خصوص مسائل 
و  پژوهشــی  عالی،  آمــوزش  مختلف 
کنکور بود. وزیر علــوم درباره آموزش 
حضــوری که ایــن روزهــا تبدیل به 
یکــی از ســوال های مهم رســانه ها و 
دانشجویان شده اســت، اینطور اعلام 
کرد کــه وزارتخانه تــلاش بر آموزش 
حضــوری از مهرمــاه دارد امــا برخی 
از دورس از آمــوزش هــای مجازی و 

ترکیبی نیز استفاده می کنند.
نان؛حلقه گمشده صنعت و دانشگاه

وی در این نشســت خبری، گزارشی 
از عملکــرد یکســاله وزارت علوم در 
نخســتین ســال از فعالیــت دولــت 
ســیزدهم ارایــه کرد. وزیــر علوم که 
بــه گفته خودش از زمــان فعالیت در 
کســوت معاونت پژوهشــی دانشگاه، 
دغدغــه ارتباط با دانشــگاه و صنعت 
را داشت، حال در مســند وزیر علوم، 
سامانه ایده ها و نیازها یعنی نان را راه 

اندازی کرد.
به گفته زلفی گل، تاکنون بیش از پنج 
هزار نیاز در این سامانه به ثبت رسیده 
است و در قانون بودجه ۱۴۰۱ مصوب 
شد همه دستگاه ها نیازهای خود را در 

این سامانه به ثبت برسانند.
وزیر علــوم این نویــد را داد که با راه 
اندازی سامانه نان، هیچ نیازی از کشور 
روی زمیــن نمی ماند و دانشــجویان، 
دانشمندان و پژوهشــگران می توانند 
نیازهــای جامعه را ببیننــد و مقاله و 
پایان نامه خود را بر اســاس این نیازها 

مدیریت کنند.
کنکوری که دیگر حذف نمی شود

کنکور حذف نشد و نمی شود؛ موضوعی 
کــه برخی مســوولان در ســال های 
گذشته مژده آن را به کنکوری ها دادند 
اما در گذر ســال ها این وعده هیچ گاه 
محقق نشد چرا که امکان حذف آن به 
خاطر رشته های پرطرفدار وجود ندارد.

زلفــی گل هم بر حذف نشــدن کنکور 
صحه گذاشــت و تاکید کرد که کنکور 
حذف شدنی نیســت چرا که چندین 
هزار داوطلب با معدل ۲۰ داریم و چه 
معیاری به جز کنکور قرار است توانایی 
این داوطلبان را برای ورود به دانشگاه 
بســنجند؟ بنابراین بــرای ۱۵ درصد 

رشته ها، کنکور باقی می ماند.
حمایت از مدال آوران

خبر دیگر وزیر علــوم به مدال آوران و 
اختصاص  کنکور سراسری  برتر  نفرات 
داشــت. وی در این باره تاکید کرد که 
دانش آمــوز ما، مــدال طلایی ریاضی 
می آورد اما در یک رشــته دیگر ادامه 
تحصیل می دهد؛ اگر در همان رشــته 
تحصیل کند، چه بســا در آینده جزو 
اثربخش ترین دانشمندان در بخش بین 

الملل باشد.
وی همچنین در میان رســانه ها گفت 
که بر اساس تفاهم نامه میان بنیاد ملی 
نخبــگان و معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری، ۱۰۰ نفر اول علوم 
تجربــی، علوم ریاضی و علوم انســانی 
و ۵۰ نفر هنــر و زبان خارجی و مدال 
آوران از تســهیلات ویژه ای اســتفاده 

می کنند.
نظام انگیزشی برای اعضای 

هیأت علمی
»در تلاش هستیم نظام انگیزشی جدید 
ایجــاد کنیم که اعضای هیأت علمی و 
دانشــجویان بر اساس میزان اثربخشی 
و تلاشــی که می کنند، دیده شوند.« 
وزیر علوم با اعــلام این خبر پایه های 
تشویقی برای اعضای هیأت علمی هم 
اشاره کرد: آیین نامه پایه های تشویقی 
در هیأت امنای دانشگاه ها مصوب و ۶۰ 

پیش بینی  استادان  برای  تشویقی  پایه 
کردیم.

رشد 4۰ درصدی اشتغال دانش بنیان
یکی از تاکیدات وزارت علوم در زمینه 
ایجاد شرایط اشتغال، رشد پارک های 
علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان 
بود که زلفی گل از ایجاد ۲۵ هزار شغل 
دانش بنیــان در پــارک هــای علمی 
و فنــاوری یاد کــرد. وی ایــن امر را 
نشان دهنده رشد ۴۰ درصدی اشتغال 

دانش بنیان دانست.
اولویت اول، پرداخت حقوق تامین غذا

دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی، کمتر 

از یک ماه دیگر خود را برای استقبال از 
دانشجویان و شروع کلاس های درس 
آماده می کنند. اما یکی از دغدغه های 
مهم دانشــگا ها که بارها در نامه روسا 
به وزیر علوم تاکید شــد، تامین غذای 

دانشجویی است.
هم اکنون، ســرانه بودجه دانشگاه ها 
بین ۸ هزار تــا ۲۱ هزار تومان در روز 
اســت و این مسأله شــرایط سختی را 

رقم می زند.
همه دانشگاه ها با وجود افزایش بیش 
از ۱۰ درصدی بودجه، با کمبود شدید 
منابع برای تامین ســه وعــده غذا در 

طول روز مواجه هستند.
وزیر علوم در این بــاره به خبرنگاران 
توضیح داد: وزارت علوم در تلاش برای 
انعکاس مشکلات دانشگاه ها و پیگیری 
ایــن موارد اســت امــا در صورتی که 
نیازهای دانشگاه ها در این باره تامین 
نشود، امکان دارد بخشی از آموزش را 
مجازی پیگیــری کنیم که البته باعث 

افت علمی می شود.
وزیر علوم گره گشــای این مشــکل را 
ســازمان برنامه و بودجه دانست و ابراز 
امیدواری کرد سازمان یاد شده شرایط 
فعلی دانشــگاه ها را برای شروع سال 
تحصیلــی جدید درک و مقدورات آنها 

را تامین کند.
سرانجام بورسیه های سال ۹2

یکی از ســوالات خبرنگاران که ســال 
هاســت وزرای علوم پاسخگوی رسانه 
ها هســتند، ســرانجام بورســیه های 
جنجالی ســال ۹۲ اســت. زلفی گل 
درباره به کارگیری این بورســیه ها در 
دانشــگاه ها اینطور اعــلام کرد که به 
دانشگاه ها برای استفاده از این بورسیه 
هــا امتیازهایی داده می شــود اما این 
بورســیه ها جزو ظرفیت آنها محسوب 

نخواهد شد.
  نگهداشت نخبگان در 

داخل کشور
از کشــور هرچند  نخبــگان  خــروج 
سال هاســت راهکار منطقــی و عملی 
برای آن در نظر گرفته نشده، در یکی 
از نگرانی هــای وزارت علوم را به خود 
اختصاص داده اســت. وزیر علوم باور 
دارد بستر ژنتیکی برای جامعه نخبگی 
بســیار مهم اســت. وقتــی ژن های 
نخبگی از کشــور خارج شوند، ذخیره 

هوشمندی جامعه کاهش می یابد.
وی در ایــن بــاره از تصویــب طــرح 
نگهداشــت نخبگان در شــورای عالی 
وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری خبر 
داد. وزارت علوم همچنین برای جذب 
اعضای هیــات علمی نخبه، ســهمیه 
خاص نخبگان دارد و به همین منظور 
۲۰ درصد از ســهمیه دانشــگاه ها به 

نخبگان اختصاص می یابد.
 تصمیمی برای تفکیک جنسیتی 

نداریم
وزیر علــوم در بخش دیگــری از این 
نشست خبری درباره تفکیک جنسیتی 
در دانشگاه ها با یادآوری اینکه تعدادی 
از دانشــگاه هــا مثل الزهــرا)ع( تک 
جنستی هستند،اشاره کرد که دانشگاه 
ها کاملًا مســتقل هستند و می توانند 
با توجه به ظرفیت و رشــته خاصی که 
دارند، پذیرش تک جنستی هم داشته 
باشــند اما تاکنون چنین تصمیمی در 

وزارت علوم اتخاذ نشده است.
  سالی 15 هزار دانش آموخته 

دکتری داریم
با توجــه به رشــد روزافــزون دانش 
آموختگان دکتری در دانشگاه ها، وزیر 
علوم این نکته را گوشزد کرد که درصد 
قابل قبولی از دانش آموختگان دکتری 
باید به عنوان پژوهشگر پسادکتری به 
کار گرفته شــوند که از صندوق علوم، 
تحقیقات و فناوری برای حمایت از این 

طرح مجوز گرفتیم.
 کمبود خوابگاه در سال تحصیلی جدید

یکی از خبرنــگاران در این نشســت 
خبری از وزیــر علوم دربــاره کمبود 
خوابگاه ها برای ســال تحصیلی جدید 
سوالی پرسید. سوالی که نمونه آن در 
دفترچه انتخاب رشــته کنکور ۱۴۰۱ 
هم به چشم می خورد و برخی دانشگاه 
ها مقابل رشته خود از اختصاص ندادن 
خوابگاه به دانشــجویان خبر داده اند. 
خبری که کار انتخاب رشته آنها را در 

این روزها سخت می کند.
وزیر علوم درباره این دغدغه دانشجویان 
هم خاطرنشان کرد که به خاطر کرونا، 
آموزش غیرحضوری دانشگاه ها شکل 
گرفت و برخی خوابگاه های خودگردان 
در این مــدت تغییر کاربــری دادند. 
دانشجویان  از  زیادی  تعدادی  بنابراین 

از فروردین بدون خوابگاه ماندند.
به گفته زلفی گل، وزارت علوم در حد 
توان سعی در بازسازی و بازگردانی این 

خوابگاه ها به دانشجویان دارد.

دانشگاهها
کاملًامستقلهستند
ومیتوانندباتوجه
بهظرفیتورشته
خاصیکهدارند،
پذیرشتکجنستی
همداشتهباشند
اماتاکنونچنین
تصمیمیدروزارت
علوماتخاذنشده
است

درنشستخبریوزیرعلومبارسانههامطرحشد؛

کنکورحذفنمیشود
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صعودوالیبالزنانایرانبهفینالبازیهایکشورهایاسلامی؛
طلسم ۵۶ ساله شکست

تیم ملی والیبال زنان ایران در دیدار نیمه نهایی 
بازی های همبســتگی کشــورهای اسلامی 
جمهوری آذربایجان را شکست داد تا طلسم ۵۶ 
ساله این تیم برای کسب مدال مسابقات رسمی 
با صعود به دیدار نهایی شکســته شود. 
به گزارش ایرنا، مرحله نیمه نهایی 
مسابقات والیبال زنان و مردان 

بازی های همبستگی کشورهای اسلامی امروز )یکشنبه( با چهار دیدار 
پیگیری می شود.تیم ملی والیبال زنان ایران در دیدار خود در این مرحله 
به مصاف جمهوری آذربایجان رفت و سه بر یک این تیم را شکست داد 

و به عنوان فینالیست نخست این بازی ها معرفی شد.
شاگردان الساندرا کمپدلی که در ست دوم این دیدار ۲۵ بر ۱۸ مغلوب 
جمهوری آذربایجان شدند، در ست های اول، سوم و چهارم به ترتیب با 
امتیازهای ۲۵ بر ۱۸، ۲۵ بر ۱۶ و ۲۵ بر ۲۲ به پیروزی رسیدند تا مدال 
نقره و نایب قهرمانی این تیم قطعی شود و فردا )دوشنبه ۲۴ مرداد( برای 
مقام قهرمانی به میدان بروند.آخرین مدال تیم ملی والیبال زنان ایران در 
مسابقات رسمی در بازی های آسیایی سال ۱۹۶۶ به رنگ برنز به دست 
آمد تا طلسم ۵۶ ساله این تیم برای کسب مدال با صعود به دیدار نهایی 
بازی های همبستگی کشورهای اسلامی شکسته شود و شاگردان کمپدلی 
به نخستین مقام این تیم بعد از انقلاب دست یافتند.از سوی دیگر با صعود 
تیم ملی والیبال زنان ایران در دیدار نهایی بازی های همبستگی کشورهای 
اسلامی مدال نقره این تیم قطعی شد که نخستین نایب قهرمانی تاریخ 
والیبال زنان ایران محسوب می شود.تیم های ترکیه و کامرون در دیگر دیدار 
مرحله نیمه نهایی مسابقات والیبال زنان به مصاف هم خواهند رفت تا برنده این 

مسابقه حریف تیم ملی زنان در دیدار نهایی شود.

تایید محکومیت ۱.۳ میلیون یورویی 
استقلال  

محکومیت باشگاه استقلال در پرونده شکایت آ ندره آ استراماچونی، از 
سوی CAS تایید شد.  به گزارش ایسنا، نتیجه رای پرونده محکومیت 
استراماچونی در دادگاه حکمیت ورزش )CAS( مشخص شد و طبق 
پیگیری های صورت گرفته، تغییری در رقم محکومیت باشگاه استقلال صورت 
نگرفت و ضمن پرداختی های دیرکرد، باشگاه استقلال باید مبلغی حدود یک میلیون و 
۳۵۰ هزار یورو به آندره آ اســتراماچونی بپردازد. آبان سال ۹۹ بود که فدراسیون جهانی 
فوتبال با ارسال ایمیلی به باشگاه استقلال، حکم نهایی پرونده آندره آ استراماچونی را صادر 
کرد و این باشگاه به پرداخت یک میلیون و ۳۵۰ هزار یورو جهت پرداخت مطالبات این 
مربی ایتالیایی محکوم شــد. مدیران استقلال پس از اعلام این حکم قصد داشتند این 
پرونده را به دادگاه CAS ببرند و در تلاش بودند تا مبلغ این مطالبات را به کمترین حد 
ممکن برســانند. باشگاه استقلال در ماه اردیبهشت سال ۱۴۰۰ پس از دریافت مشروح 
پرونده مطالبات این مربی ایتالیایی، لایحه مربوط به دفاعیات خود را نسبت به این پرونده 

ارسال کرد تا بررسی های لازم در خصوص این پرونده صورت بگیرد.

شمسایی:درتیمملیفوتسال
خطشکنیمیکنم

ســرمربی تیم ملی فوتســال ایران با اشاره 
به تغییراتی که در این تیم برای مســابقات 
قهرمانی آســیا مدنظــر دارد، گفت: هیچ 
بازیکنی جایــگاه ثابتی در تیم ملی ندارد و 
هرکس دعوت می شــود باید حماسه خلق 

کند. 
وحیــد شمســایی در گفتگو بــا مهر، در 
خصوص آخرین برنامه های تیم ملی فوتسال 
ایران بــرای حضــور در تورنمنت تایلند و 
مسابقات قهرمانی آسیا گفت: بازی های لیگ 
را زیر نظر گرفته ایم و با مربیان باشگاه ها هم 
در ارتباط هستیم. با دیدگاه خودمان کار را 
جلو می بریم. می خواهم اشاره ای به گذشته 
داشته باشم. در زمان حضور مربیان خارجی 
چون »ژوراندینو« و »خســوس کاندلاس« 
تحولاتی در تیم ملی شــکل گرفت. مربی 
خارجی می آید و این کارها را انجام می دهد 
در حالی که آســیبی نمی بینــد. بعداً هم 
می گویند این مربیان عجب کارهایی کردند 
در حالی که اگر مربی ایرانی همین کارها را 
انجام بدهد، قطعاً مورد قضاوت قرار می گیرد.
سرمربی تیم ملی فوتســال ایران ادامه داد: 
من پای متحول کردن تیم ملی ایستاده ام. 
نسبت به جام جهانی لیتوانی، تیم جدیدی 
خواهیم داشت. تقریباً ۷۰ درصد تیم تغییر 
می کنند. نمی دانم اسمش را چه می گذارند. 
من می خواهم خط شکنی کنم. هر اتفاقی 
هم در مسابقات قهرمانی آسیا رخ داد، همین 
بازیکنان تا دو ســال دیگر رشد و پیشرفت 
می کنند. اگر قرار باشد یک نفر آسیب ببیند، 

من هستم اما می خواهم این فضا باز بشود.
شمسایی تصریح کرد: از محمد ناظم الشریعه 
سرمربی سابق تیم ملی تشکر می کنم که 
زحمات زیادی کشــید. او نســل بازیکنان 
خســوس کاندلاس را بــه خوبی مدیریت 
کرد و از ســال ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۱ تقریباً قالب 
تیم ملی را بــا چند تغییر حفظ کرد. حالا 
باید ۸-۹ تغییر داشته باشیم و از بازیکنانی 
استفاده کنیم که حتی در مسابقات قهرمانی 

آسیا حضور نداشته اند.
وی با بیان اینکه اقدامات اولیه برای دعوت 
از بازیکنان به تیم ملی در حال انجام است، 
گفت: لیســت ما تقریباً آماده است. بعد از 
هفته هفتم، اسامی را اعلام می کنیم. یکسری 
از بازیکنان هم دانشجو و سرباز هستند که 
دنبال کارهای خروج از کشورشان هستیم. 

اســامی ۲۵ بازیکن را بعــد از هفته هفتم 
اعلام می کنیم و اردوی تیم ملی هم از دوم 

شهریور آغاز می شود.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر ارزیابی اش از شرایط فنی 
لیگ برتر فوتسال، اظهار کرد: لیگ ما به دو 
بخش تقسیم می شود. سه، چهار تیم بالای 
جدول بازیکنان باتجربه ای دارند که هنوز 
سردمدار و تعیین کننده هستند. یکسری 
بازیکن جوان هم کنارشان حضور دارند. فراز 
و نشیب زیادی دارند ولی من به لیگ احترام 
می گذارم. دست مربیان لیگ را می فشارم 
و همانطور که گفتم با اکثر آنها در ارتباط 

هستم.
شمسایی با اشاره به تلاش فدراسیون 

برای برپایی مناسب اردوی تیم 
ملی یادآور شــد: قــرار بود اردو 
از روز چهارم شــروع شــود که 
درخواســت کردیــم از روز دوم 
بازیکنان را در اختیار داشته باشیم. 
با این درخواســت موافقت شــد. 

پول های کادر فنی را هم داده اند و 
دنبال پرداخت پاداش ها هستند. همه 

چیــز طبق روال جلو می رود و مشــکل 
خاصی نیست. فدراسیون هم می داند کاری 
که می کنیم برای آینده فوتســال اســت. 
من برای نشســتن در این جایگاه، کیسه 
ندوخته ام. تلاش این اســت که دِینم را به 
فوتسال ادا کنم و با تمام وجودم برای تیم 

ملی قدم بردارم تا فضا را به جوان ها بدهم. 
با بزرگان فوتسال مثل حسین شمس، 

عبــاس ترابیان و... هــم در تماس 
هســتم و مشــورت می کنم. برایم 
مهم نیست در مورد من چه چیزی 
بگویند. از هیچ چیز نمی ترســم و 

امیدوارم در این مسیر موفق باشم.
وی درباره دستیارانش در تیم ملی فوتسال 
هم گفت: ســیامک داداشــی به ما اضافه 
می شود. شهاب سفال منش هم این هفته 
به ایــران می آید. او حتی خارج از کشــور 
بازی های لیگ را تماشا می کرد. اعضای کادر 
فنی یک گروه داریم؛ دوست دارم پیام های 
این گروه را نشان بدهم که چطور در ارزیابی 
بازیکنان و بررسی شرایط آنها جنگ و دعوا 
داریم. همه مربیان با تمام وجود در خدمت 

تیم ملی هستند و شرایط را زیر نظر دارند.

ســرمربی تیم ملی فوتسال در پایان تاکید 
کرد: هر بازیکنی به تیم ملی دعوت می شود 
باید بدانــد پیراهن چه کســانی را بر تن 
می کند. اینجا بازیکنان باید حماســه خلق 

کنند. بازیکنان جوان بدانند 
مسابقات پیش 

مثــل  رو 
جنــگ 

است؛ 
دورانی  مثــل 

که شهدا برای دفاع از کشور قدم 
پیش گذاشــتند. هیچ بازیکنی 
نباید فکر کند که جایگاه ثابتی 
در تیم ملی دارد. از جایگاه ثابت 
در تیم ملی خبری نیست؛ چه 
برای بازیکنــان جوانی که تازه 
دعــوت می شــوند و چه حتی 
کسانی که تجربه حضور در جام 

جهانی را دارند.
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

نقشه برداری با پرنده های دانش بنیان 

به تازگی یک شــرکت دانش بنیان ایرانی با اســتفاده از به 
روزترین دانش دنیا موفق به تولید پهپادهای بال ثابت نقشه 
برداری شــده است تا کشور را از واردات این محصول بی نیاز 

کند. 
 به دســت آوردن اطلاعات ســه بعدی دقیق از سطح زمین، 
یکی از اساســی ترین نیازهای علم زمین شناسی است. برای 
تهیه این نقشه ها چند روش وجود دارد که یکی از این روش 
ها نقشــه برداری هوایی با پهپاد می باشد. گسترش فناوری 
ربات های پرنده یا همان پهپاد تحولی در بعضی از صنایع از 
جمله نقشه برداری ایجاد کرده است و صاحبان کسب کارها 
سعی دارند با اســتفاده از این تکنولوژی هزینه ها را کاهش 

دهند و محیط کار ایمن تری را فراهم کنند.
در نقشــه بــرداری هوایی با پهپاد با اســتفاده از پهپاد های 
مخصــوص تصاویری از منطقه مورد نظر تهیه می شــود که 
که این عکس ها باید دارای پوشــش طولی و عرضی مناسب 
باشند که امکان اســتخراج ارتفاعات از روی عکس ها وجود 
داشته باشد. این عکس ها پس از طی مراحل مختلف و انجام 
محاسبات و پردازش های لازم، که کلیه این خدمات به صورت 
کاملا تخصصی انجام می شــود تبدیل به نقشه می شوند. به 
تازگی یک شرکت دانش بنیان ایرانی با استفاده از به روزترین 
دانش دنیا موفق به تولید پهپادهای بال ثابت نقشــه برداری 

شده است تا کشور را از واردات این محصول بی نیاز کند.
محمد سعادتی مدیرعامل  شرکت دانش بنیان آوین صنعت 
پویشــگران پاسارگاد که با نام تجاری آپهپاد فعالیت می کند 
در خصــوص محصول فناورانه خود گفت: محصول تخصصی 
شــرکت ما پهپاد بال ثابت نقشه برداری است که برای نقشه 

برداری های تخصصی در مساحت های بالا استفاده می شود.
وی در ادامــه افزود: این پهپاد نمونــه وارداتی دارد، اما ما با 
بومی ســازی این فناوری و ایجاد یکسری تغییرات پهپادی 
تولید کردیم که با باتری مداومت پروازی زیادی داشته باشد 
و این یکی از مهمترین چالش ها برای نقشــه برداران است. 
نمونه مشــابه خارجی با باتری نهایتا حدود ۱ ساعت تا یک 
۵/۱ مداومت پــروازی دارد اما پرنده ایرانی می تواند بیش از 
۲ساعت و بسته به شــرایط حدود ۳ ساعت مداومت پروازی 
داشته باشد. همچنین ویژگی های خاص دیگری دارد که در 
نمونه خارجی به آن توجه نشــده است. از سوی دیگر قیمت 

تمام شده ما نصف نمونه های مشابه خارجی است.
 این پهپادها کاملا داخل کشــور ساخته شده اند، بخشی از 
آن با اســتفاده از تکنولوژی روز دنیا به نام ساندویچ پنل های 
کامپوزیتی ساخته شده و به طور کلی سازه این پرنده قابلیت 
های بســیار خوبی در مقایســه با نمونه های مشابه خارجی 

دارد.
ســعادتی درخصوص کاربردهای ایــن محصول دانش بنیان 
ایرانی توضیح داد:از کاربردهای این پهپادها می توان به طراحی 
و ساخت انواع پهپاد مولتی روتور و بال ثابت مخصوص پروژه 
های صنعتی و عمرانی،نقشه برداری هوایی و تهیه نقشه ارتو 
با دقت بالا،برداشــت تصاویر هوایی و مستندسازی حریم و 
بستر رودخانه،تهیه نقشه های توپوگرافی و ابرنقاط از معادن 
روباز سطحی،بازرســی و پایش هوایی خطوط توزیع و انتقال 
برق،بازرسی هوایی و چکاپ دوره ای دودکشهای پالایشگاهی 
و نیروگاهی،بکارگیری پهپاد در تهیه و جمع آوری داده های 

سیستم اطلاعات مکانی ) GIS ( اشاره کرد.

دریکشرکتدانشبنیان؛
پوشاک ضدتعریق طراحی و 

تولید شد
ن  ا هشــگر و پژ
صنعتی  دانشــگاه 
به  موفق  شــریف 
پوشــاکی  طراحی 
شده اند که خاصیت 
دارد.  ضدتعریــق 
دارای  پوشاک  این 

سوپر جاذب ضد بوی عرق است. به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از دانشــگاه صنعتی شریف، جمعی از دانشجویان و 
فارغ التحصیلان دانشــگاه صنعتی شریف از سال ۱۳۹۸ در 
یک شــرکت دانش بنیان فعالیت خود را در زمینه پوشاک 
پیشــرفته آغاز کرده اند. این شــرکت که عضو پارک علم و 
فناوری دانشــگاه و توســعه دهنده و عرضه کننده پوشاک 

ضدتعریق برای نخستین بار در کشور است.
بیــش از ۴ درصد مــردم در دنیا و به ویــژه در ایران دچار 
معضل تعریق بیش از حد یا هایپرهیدروزیس هســتند. رد 
تعریق و بوی عرق همواره موجب دوری این افراد از اجتماع 
می شــود و این موضوع علاوه بر تاثیــر در میزان اعتماد به 
نفس افراد باعث بروز بیماری های پوستی نیز می شود. برای 
حــل این معضل روش های مختلفی وجود دارد که از جمله 
آنهــا می توان به تزریق بوتاکس به ناحیه زیربغل یا جراحی 
غدد اشاره کرد که این روش ها بسیار تهاجمی هستند و در 

عملکرد طبیعی بدن اختلال ایجاد می کنند.
پژوهشگران دانشگاه شریف با »طراحی پوشاک ضدتعریق« 
به دنبال روشــی رفتند تا علاوه بــر این که به عنوان روش 
غیرتهاجمی مانعی برای تعریق نباشد، بلکه موجب می شود 
فرد به صورت طبیعی عرق کند. قابل ذکر است که نمونه های 
داخلی به صورت غیر تکنولوژیک هستند و صرفا از پلاستیک 
برای ممانعت نشت عرق استفاده می کنند که باعث کاهش 
طول عمر پوشــاک، گرمای شدید و بو گرفتن پلاستیک در 

بلند مدت می شود.
قســمت داخلی پارچه کوال فابریک پوشــاک، که با بدن در 
ارتباط است آبدوست بوده و باعث جذب عرق می شود و لایه 
بیرون لباس آب گریز است و مانع از نشت عرق به لباس اصلی 
می گردد. همچنین این نوع پارچه تنفس پذیری بالایی دارد و 
هوا و بخار آب از آن به راحتی عبور می کند و فرد احساس گرما 
نمی کند. در طراحی این پارچه به خاصیت آنتی باکتریال بودن 
آن توجه شده است. در لایه داخلی این نوع پوشاک  نیز سوپر 

جاذب هایی وجود دارد که بوی عرق را جذب می کند.

خبر

فناوری

علمی

ایده ماشــینی که در عرض ســه دقیقه به 
هواپیما تبدیل می شــود، مانند یک رویا به 
نظر می رسد. اما یک شرکت تجاری این ایده 

را عملیاتی کرده است.
به گــزارش برگزاری مهر 
به نقــل از نکســت وب، 
تصور کنید در ساعات اوج 
ترافیک در حال رانندگی 
شما  خودروی  هســتید. 
ورودی  ترافیک  هشــدار 
را دریافــت کرده و تغییر 
شکل داده و مانند هواپیما 
به آســمان مــی رود. در 
نتیجه از مشــکلاتی مانند تأخیر مسافران، 
عوارضی و تأخیر در ســاخت و ساز خیابان 

های جدید سبقت می گیرید. 

این هفته پس از ۱۴ ســال طراحی، تحقیق 
و توسعه و جذب سرمایه، شرکت آمریکایی 
سامســون اســکای، خالق خودروی پرنده 
Switchblade، اعــلام کــرد که پس از 
بازرســی توســط انجمن فدرال هوانوردی 
امریکا این خودرو با موفقیت آزمون تاکسی 
پرســرعت را به پایان رســاند و آماده پرواز 

است.
شتاب سریع و مناســب برای پرواز، آزمون 
موفق ترمز و حداکثر سرعت ۱۴۰ کیلومتر 
در ساعت از جمله ویژگی های این خودروی 

پرنده است.
تــا به حال ۲۰۰۰ نفر در آمریکا برای خرید 
این خــودروی پرنده ثبت نام کــرده اند و 
قیمت اعلام شــده آن در حدود ۱۷۰ هزار 

دلار است.

گروهی از محققان به رهبر جسیکا برگنر-
کارز  مدیر آزمایشگاه کانتینوم رباتیکز در 
دانشگاه تورنتو  مشغول ساخت ربات هایی 
باریــک و انعطاف پذیر بــا قابلیت طولانی 
ترشدن هســتند که در 

پزشکی کاربرد دارند.
بــه گــزارش  مهــر به 
اینترســتینگ  از  نقــل 
پزشــکان  انجینرینگ، 
می توانند با کمک ربات 
هــای مذکور بــه نقاط 
بدن  العبور داخل  صعب 
دسترســی یابند و جان 

افراد را نجات دهند.
محققان در بیانیــه مربوط به این پژوهش 
نوشــته اند: یک جراح اعصاب و روان را در 
نظر بگیرد که بایــد تومور مغزی را از بدن 
بیمار خارج کند. او با اســتفاده از ابزارهای 
جراحی معمولی یک مسیر مستقیم در مغز 
را طی می کند تا به تومور برسد که طی آن 

ریسک آسیب رسانی به بافت های حیاتی 
نیز وجود دارد. 

برگنر کارز امیدوار اســت در آینده یکی از 
ربات های مشــابه مار او بــا راهبری جراح 
بتوانــد این جراحی را طــوری انجام دهد 
که از کنار بافت های حیاتی گذر کند و به 
نقطه دقیق تومر برســد. به این ترتیب می 
توان تومورهای مغزی که قبلا قابل جراحی 
به نظر نمی رســیدند را برداشت و جراحی 

کرد.
این گــروه از محققان همچنین مشــغول 
بررســی اشــکال نوینی از مارهای رباتیک 
هســتند قابلیت امتداد و مهارت بیشتری 

دارند.
یکی از نمونه ربات هــای جدید با الهام از 
اریگامی ساخته شده است. به عبارت دیگر 
این ربات بسیار سبک است و طول آن ۱۰ 
برابر بیشــتر از نمونه های قبل امتداد می 
یابــد. به همین دلیل بــرای عملیات های 

نجات و جستجو ایده آل است.

خودرویپرندهپرسرعتبرایخریدآمادهشد

ماررباتیکجراحیهایپیچیدهمغزراانجاممیدهد


